
PŘED 80 LETY
V únoru 1945 procháze-
ly Mnichovým Hradištěm 
transporty válečných zajat-
ců. Jak na ně vzpomínají 
pamětníci?
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INVESTICE
Investiční plán města na 
rok 2025 čítá na padesát 
akcí. Ty nejvýznamnější, 
probíhající i připravované, 
představujeme v detailu.
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RALLY DAKAR
Daniel Vrkoslav si splnil 
sen. Jako mechanik zažil 
legendární Rally Dakar na 
vlastní kůži a spolu s Mací-
kem slavil vítězství.
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Město investuje do škol: v nových třídách
na ZŠ Sokolovská se bude učit od září

INZERCE

Rok 2024 byl v Mnichově Hradišti 
rokem lávek a mostů, v roce 2025 
bude pozornost věnovaná školám. 
Tou nejvýraznější je probíhající ná-
stavba tří nových tříd nad spojova-
cím krčkem v areálu ZŠ Sokolovská.

Zajištění dostatečných škol-
ských kapacit a zkvalitňování zá-
zemí pro děti i učitele patří mezi 
hlavní priority města posledních let. 
Z letošního rozpočtu poputují na 
investice do oblasti školství milio-
ny. Počítá se s dokončením studie  
a zahájením projekce dostavby 

areálu ZŠ Studentská, s přípravou 
rekonstrukce střechy na staré bu-
dově ZŠ Sokolovská, s přípravou 
rekonstrukce a modernizace ZUŠ 
Mnichovo Hradiště nebo s dalšími 
investicemi do škol a školek. Jen na 
zmiňovanou nadstavbu nad objek-
tem šaten ve škole v Sokolovské uli-
ci je z letošního rozpočtu vyčleněno 
14 milionů korun, celkové náklady se 
šplhají k 25 milionům korun. 

Stavba, jejímž předmětem je 
trojice nových odborných učeben, 
jeden kabinet a výtah, jenž zajistí 

bezbariérovost celého objektu, pro-
bíhá od loňského června. Neobešla 
se však bez komplikací. Nedostatky 
v projektové dokumentaci a některé 
kroky realizační firmy vedly k posunu 
prací do nevhodných klimatických 
podmínek, což stavbu zpozdilo. 
Dokončena by měla být nakonec až 
v dubnu, což ale nic nemění na pů-
vodním záměru začít nové kapacity 
využívat od nového školního roku.

Už na podzim byla dokončena 
střecha, hotová byla úprava pří-
zemního objektu šaten a dokončen  

a odzkoušen byl také výtah vybudo-
vaný v nové budově školy. V lednu 
probíhaly stavební práce vzhledem 
k nízkým teplotám pouze v interiéru 
– dělníci prováděli montáž sádrokar-
tonových příček, instalaci rozvodů  
a brousili robustní dřevěné trámy ne-
soucí střechu. 

Z pohledu na staveniště však 
je již dobře patrné, že nové učebny 
budou světlé, vzdušné a nabídnou 
příjemné prostředí pro výuku. 

Martin Weiss

PREMLUVILI ME

Milí Hradišťáci,
rok se sešel s rokem a jsme zase o jeden roček „zkušenější“. Záměrně 

nepíši, že jsme zestárli. Stáří je z velké části stav mysli a nikoliv údaj v rod-
ném listu. Letos jsem při setkáváních na přelomu roku přál lidem do nového 
roku především zdraví a veselou mysl, protože optimismus a radování se  
z drobností může přinést do každodenních životů trochu slunce a prodloužit 
nám život.

A teď k tomu „Přemluvili mě“. Poslední advent jsme si poprvé mohli užít 
na náměstí, které už nebylo staveništěm – plocha mezi Klubem a poštou 
byla konečně hotová. Tím pádem měl především Vánoční jarmark a Štědro-
večerní zpívání Zvonků docela jinou atmosféru. K té přispěl rovněž nádherný 
vánoční strom. A celkový dojem podtrhlo nové a krásné osvětlení rekon-
struovaného Klubu, které pomohl vybrat Aleš Rychlý. Díky Aleši! Normálně 
vypínáme vánoční osvětlení na Tři krále, ale přemluvili mě. Prý si máme 
letos užít krásnou večerní atmosféru náměstí až do Hromnic. Třeba z toho 
uděláme novou tradici. Přemluvili mě… a je to dobře.

A na závěr ještě jednou, i když už nám únor klepe na dveře: do nového 
roku hlavně hodně zdraví a veselou mysl.

Jiří Plíhal, starosta města

Filmový dárek k MDŽ
Vedení města zve všechny ženy  
a dívky z Mnichova Hradiště a míst-
ních částí na filmový dárek k Me-
zinárodnímu dni žen. Ve středu 5. 
března od 19 hodin bude městské 
kino exkluzivně v předpremiéře pro-
mítat novou českou komedii Moře na 
dvoře s Ondřejem Vetchým a Jiřím 
Langmajerem v hlavních rolích. Au-
torem scénáře i režisérem je Martin 
Horský, tvůrce diváckých hitů Bezva 
ženská na krku, Ženy v běhu, Srdce 
na dlani či Sladký život.

Pro ženy bude vstupné zdarma, 
muži jsou také srdečně zváni, ovšem 
za vstupné ve výši 160 Kč. Po skon-

čení filmu dostanou dámy květinu.
Vzhledem k tradičně velkému 

zájmu o tuto akci platí následující 
pravidla: jedna osoba může vyzved-
nout maximálně dvě vstupenky zdar-
ma, vstupenky zdarma se budou 
vydávat pouze občanům Mnichova 
Hradiště a místních částí po předlo-
žení občanského průkazu, rezerva-
ce přes internet nebudou možné (vy-
zvednout či rezervovat vstupenky si 
zájemci mohou od 24. února v info-
centru nebo v kině v době provozu). 

Zájemci bydlící mimo Hradiště 
si vstupenky na akci mohou zakoupit 
za 160 Kč bez dalších omezení. (mj) 

INZERCE

MNICHOVO HRADIŠTĚ - v ulici V Cestkách 

Nabízíme k prodeji nebo pronájmu 
prostory pro služby a obchod a byty  

Stavokombinát s.r.o.                           tel. 602 447 921 
Vesecká 97/12          mail: janeba@stavokombinat.cz 
460 06   Liberec 6               https://www.stavokombinat-invest.cz/ 

 

Předpokládaný termín dokončení během roku 2025 

VÝSTAVBA BYTOVÝCH DOMŮ II. etapa 

Nabízíme zvýhodněnou hypotéku za 3,49% p.a. Platnost nabídky do 28.2.2025 

ˇ ˇ
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TELEGRAFICKY 
ZE ZASEDÁNÍ RADY MĚSTA

VZNIKÁ PROJEKT MODERNIZACE HALY BIOS
Projektová studie modernizace sportovní haly Bios měla být dokonče-

na ke konci roku 2024. Práce na projektové dokumentaci se však protáhly  
a v mezičase vyvstaly ještě nové požadavky na budoucí podobu haly – 
bylo třeba zapracovat požadavek na rozšíření kabinetu pro učitele, cel-
kovou bezbariérovost, ale hlavně na propojení haly spojovacím krčkem 
se starou budovou školy. Tyto požadavky nyní upravuje dodatek smlouvy  
s projektantem Ing. Janem Hoškem. Celkové náklady na projekční práce 
budou činit 1,5 milionu Kč, podpis dodatku rada posvětila. Další kroky 
a termín realizace jsou odvislé od přiznání zažádané dotace na snížení 
energetické náročnosti haly.

ÚPRAVY NEJDŮLEŽITĚJŠÍCH ULIC BUDOU POKRAČOVAT PROMĚ-
NOU TURNOVSKÉ

Rada schválila studii revitalizace uličního prostoru Turnovské ulice. 
Po rozběhnutí revitalizace náměstí a ulice Víta Nejedlého se začíná při-
pravovat úprava další páteřní ulice. Nutno podotknout, že zahájení pro-
měny uličního prostoru lze očekávat až za čtyři nebo pět let. Výrazné 
změny dozná křížení Turnovské s ulicemi Lidická a Sokolovská, chodníky 
budou vybudovány ve standardní dostatečné šíři, přechody pro chodce 
budou odpovídat normám, vznikne cyklopruh, parkovací místa budou vy-
dlážděna propustnou dlažbou, obnovena bude zeleň. Revitalizaci budou 
předcházet v letech 2026 a 2027 zásahy síťařů, konkrétně do vedení zem-
ního plynu a kanalizace, kterou bude třeba připravit na odkanalizování 
místních částí Hoškovice a Dneboh. Se studií se můžete seznámit na 
webu města a na úřad se obracet s případnými připomínkami. Přípravu 
revitalizace podpořil Nadační fond ŠKODA AUTO částkou 250 tisíc Kč.

V DOMOVĚ MODRÝ KÁMEN SE CHYSTÁ MODERNIZACE SYSTÉMU 
POŽÁRNÍ SIGNALIZACE

Do Domova Modrý kámen bude letos město investovat další milio-
ny. Konkrétně do revitalizace parku, rekonstrukce výtahu nebo systému 
elektronické požární signalizace. Právě zadávací dokumentaci poslední 
zmiňované zakázky rada nyní schválila. Na modernizaci požárního za-
bezpečení uvolňuje dotace ministerstvo práce a sociálních věcí a město 
toho hodlá využít. Připravuje se kompletní obnova požárního zabez-
pečení budovy za cca tři miliony Kč, které budou z větší části hrazeny  
z dotace MPSV.

TEPLO POSKYTOVANÉ SPOLEČNOSTÍ KOMTERM ZLEVNILO O 200 
KČ ZA GIGAJOULE

Obyvatelé některých bytových domů, které teplem zásobuje kotelna 
ve Studentské ulici, mají důvod k radosti. Komterm městu oznámil před-
běžnou cenu tepla pro rok 2025 ve výši 886 Kč za GJ bez DPH, což 
představuje meziroční zlevnění tepla o 200 Kč za GJ. Cenové podmínky 
upravuje dodatek smlouvy.

ZA ŠKOLKU SI RODIČE MÍRNĚ PŘIPLATÍ, ŠKOLKOVNÉ VZROSTLO 
O 10 PROCENT

Od roku 2025 dochází ke zvýšení úplaty za předškolní vzdělávání  
o 10 procent. Rodiče tak za své děti zapsané v Mateřské škole Mnichovo 
Hradiště zaplatí měsíčně 660 Kč. 

RADA SCHVÁLILA PŘÍSPĚVKOVÝM ORGANIZACÍM ČERPÁNÍ Z RE-
ZERVNÍCH FONDŮ NA OBNOVU VYBAVENÍ

ZŠ Sokolovská a Školní jídelny Mnichovo Hradiště mohou z rozhod-
nutí rady čerpat ze svých rezervních fondů na obnovu vybavení. ZŠ využi-
je 400 tisíc Kč na vybavení tříd, školní jídelna 500 tisíc na obnovu kuchyně 
ve škole ve Studentské, na kterou jsou z rozpočtu města jako investice 
vyčleněny ještě další dva miliony Kč.

BĚHEM POKRAČOVÁNÍ REVITALIZACE VÍTA NEJEDLÉHO SE PŘE-
SUNOU ZASTÁVKY

V průběhu letošního roku se budou přesouvat autobusové zastávky 
od zdravotního střediska směrem k Lidlu a Penny marketu. Nové umís-
tění zastávek už je patrné – zálivy pro autobusy jsou v již realizovaném 
úseku ulice Víta Nejedlého. Nové zastávky na křižovatce s ulicemi Ivana 
Olbrachta a Dukelská se budou nově jmenovat „Mnichovo Hradiště, Du-
kelská“. K přesunutí zastávek se město rozhodlo z podnětu objednatele 
veřejné autobusové dopravy IDSK, z důvodu malé vzdáleností mezi za-
stávkami na náměstí a u zdravotního střediska, ale i díky zrušení dálko-
vých spojů.

Domek na dopravním hřišti pohltily na Nový
rok plameny, Osmaka Opo přišli o klubovnu
Na Nový rok časně ráno došlo k po-
žáru klubovny na dopravním hřišti  
v Mnichově Hradišti. Na místě zasa-
hovaly jednotky HZS Středočeského 
kraje ze stanic Mnichovo Hradiště  
a Mladá Boleslav a dobrovolné jed-
notky z Mnichova Hradiště a Klášte-
ra Hradiště nad Jizerou.

„Událost byla ohlášena ve 
4:18, po příjezdu hasičů na místo 
bylo potvrzeno, že domek je celý  
v plamenech. V 06.21 byl požár lo-
kalizován. Hasiči následně rozebírali 
a dohašovali skrytá ohniska,“ popsa-
la mluvčí hasičů Tereza Sýkora.

Požár byl zlikvidován v 8:35 
hodin, ale dobrovolná jednotka  
z Mnichova Hradiště dohlížela nad 
požářištěm až do večerních hodin.

„Škoda byla předběžně odhad-
nuta na dva miliony korun a příčinou 
požáru je neprokázané zavinění cizí 
osoby,“ doplnila mluvčí.

Na místě kromě hasičů zasa-
hovala Policie ČR, Městská policie 
Mnichovo Hradiště a z preventivních 

kuchyně. Zůstala nám kronika a pře-
žil velký rošt, na kterém na táboření 
vaříme,“ vyjmenovává Michala Myd-
lářová, členka Osmaka Opo.

Do prázdnin se spolek pokusí 
sehnat hlavně vybavení kuchyně  
a věří, že časem se určitě podaří po-
stupně pořídit další stany a ostatní 
věci.

„Velice si vážíme nabídek po-
moci, které se nám již v prvních ho-
dinách po požáru sešly. Moc to pro 
nás znamená a opravdu nás překva-
pil váš zájem. Po vyhodnocení situa-
ce jsme se ale rozhodli, že nebude-
me zakládat finanční sbírku, ke které 
jsme byli od příznivců opakovaně 
vyzýváni. Nepřijde nám to nezbytné 
v tomto světě, kde je spousta problé-
mů. Všichni máme kde spát a co jíst. 
Navíc máme partu fajn kamarádů. 
Spousta lidí takové štěstí nemá,“ 
uzavírá Michala Mydlářová.

Petr Novák,
Mnichovohradišťsko.cz

důvodů i Zdravotnická záchranná 
služba Středočeského kraje.

V budově se nacházela klu-
bovna kmene Ligy lesní moudrosti 
Osmaka Opo. Spolek vinou požáru 
přišel o táborovou výbavu včetně 
stanů. Stovky hodin mnoha lidí, 
které členové strávili výrobou těchto 

věcí, jsou také pryč. Přesto Osmaka 
Opo nepropadá pesimismu.

„Někteří naši členové mají vlast-
ní teepee, která nebyla uložena  
v klubovně, a máme příslib od spřá-
telených kmenů, že nám na letošní 
táboření stany půjčí. Máme roli 
plátna, ze které ušijeme zastřešení 

zajištění dalších potřebných pro-
středků na investici v odhadované 
výši 10 milionů Kč. 

Realizaci akce předpokládáme 
v druhé polovině roku 2025 nebo  
v první polovině roku 2026 dle kapa-
cit dodavatelů. (oš)

Uchazeč musí splňovat předpoklady 
dle zákona 563/2004 Sb. o pedago-
gických pracovnících, být empatický, 
ochotný přijmout náročnost profese, 
umět jednat s dětmi i dospělými, 
disponovat pedagogickým taktem  
a umět pracovat s počítačem.

Nástup je možný okamžitě. 
(wes)

Příprava nového 
skateparku pokračuje
Zastupitelstvo města v prosinci 
schválilo v rámci rozpočtu města 
prostředky na přípravu veřejné za-
kázky na zhotovitele nového skate-
parku. Rada města zase na konci 
ledna schválila přijetí daru ve výši 
1,5 milionu Kč od Nadačního fondu 
ŠKODA AUTO. Dále pracujeme na 

Základní škola Švermova 
hledá speciální pedagogy
ZŠ Švermova přijme speciální pe-
dagogy do speciálně-pedagogické-
ho centra. Hledá se vysokoškolsky 
vzdělaný uchazeč v oboru speciální 
pedagogika (poradenství). Škola 
nabízí úvazek v jednosměnném 
provozu, mzdu odpovídající praxi  
a vzdělání uchazeče, která bude 
stanovena dle tarifů ve školství. 

Na středu 5. února od 18 hodin je 
plánovaný další livestream se sta-
rostou Jiřím Plíhalem. Ten bude 
město vysílat přes svůj facebookový 
profil. Otázky je jako obvykle možné 
pokládat předem v příslušné událos-
ti, ale také v průběhu vysílání.

Livestreamy jsou neformálním 
způsobem, jak se dozvědět po-

drobnosti o všem, co vás ve vztahu  
k Mnichovu Hradišti zajímá. Sta-
rosta postupně odbavuje doručené 
otázky, připojuje aktuální informa-
ce k vybraným investičním akcím 
města i dalším tématům, která mezi  
Hradišťáky rezonují, a záznam stre-
amu zůstává následně k dispozici. 
(wes) 

Ptejte se starosty města
na vše, co vás zajímá

Než vyjedou bagry 2025: 
investice města přehledně
Městské kino bude v pondělí 3. břez-
na opět dějištěm veřejného předsta-
vení městských investic a větších 
oprav plánovaných na letošní rok. 
Akce Investice 2025 s podtitulem 
Než vyjedou bagry začne v 17:30 
hodin a nabídne nejen obsáhlou pre-
zentaci, ale také odpovědi na otázky.

Takzvané „Bagry“ jsou příleži-
tostí představit záměry města pláno-
vané v dané sezóně, a to v širším 
kontextu. Dorazíte-li na veřejné 
setkání, vedení města vás seznámí  

s připravovanými i rozběhnutými 
projekty, s komplikacemi, kvůli kte-
rým se některé plány nedaří realizo-
vat tak rychle, jak by si město přálo, 
a také se záměry v různém stupni 
rozpracovanosti. 

Na setkání jsou speciálně zváni 
obyvatelé ulic Smetanova, Dvořá-
kova, Žižkova, Dr. Hořice a Ivana 
Olbrachta (mezi ulicí Jana Švermy  
a Jiráskovou), kteří budou informo-
váni o projektu obnovy kanalizace, 
vodovodu a komunikací. (wes)

Hasiči vyjížděli v roce 2024 
k téměř šedesáti událostem
Jednotka dobrovolných hasičů města 
v loňském roce vyjela k více událos-
tem než v roce předešlém. Celkové 
číslo se zastavilo na 59 výjezdech.  
Z toho se jednalo o pět dopravních 
nehod (ve dvou případech bylo pou-
žito hydraulické vyprošťování), 13 po-
žárů a 41 technických pomocí, mezi 
které patří například čerpání vody, 
likvidace popadaných stromů, trans-
porty pacientů, záloha stanice HZS, 
likvidace hmyzu a další. 

Mezi největší události řešené  
jednotkou patřily v roce 2024 po-
vodně. Nejdříve se stavěla protipo-
vodňová hráz v Mnichově Hradišti  
a následně byla jednotka zařazena do 
odřadu HZS Středočeského kraje ur-
čeného k odstraňování následků niči-
vých povodní v Jeseníkách. Do obce 
Mikulovice byla z Mnichova Hradiště 
vyslána cisterna a s ní čtyři členové 
v čele s velitelem jednotky. Hasiči na 
místě zasahovali pět dní a náplní je-
jich práce bylo čerpání vody ze skle-
pů, čištění studní, rozřezávání popa-
daných a naplavených stromů, čištění 
ulic od naplavenin a další činnosti.  

Za toto nasazení byli hasiči oceněni 
hejtmankou Středočeského kraje.

Nicméně činnost jednotky v roce 
2024 nespočívala pouze v zásahové 
činnosti. Více než 1400 hodin hasiči 
strávili odbornou přípravou, údržbou 
majetku a techniky a preventivní 
činností. Jednotka se účastnila jako 
požární dozor všech větších akcí 
města Mnichovo Hradiště, na zákla-
dě pozvání navštěvovala školky, ško-
ly i dětské tábory. Mezi velké milníky 
loňského roku patří také účast na 
krajské soutěži ve vyprošťování zra-
něných osob, kde mnichovohradišťští 
hasiči reprezentovali okres Mladá 
Boleslav. Na soutěži se umístili na  
3. místě z 13 jednotek.

„Tímto bych rád poděkoval všem 
členům jednotky za jejich celoroční 
úsilí a nasazení. Velké poděkování 
za trpělivost patří také jejich rodinám.  
V neposlední řadě bych rád podě-
koval pracovníkům města, kteří nám 
pomáhali a díky kterým se nám poda-
řilo vylepšit naše zázemí a vybavení,“ 
dodává velitel JSDH Mnichovo Hradi-
ště Daniel Vrkoslav. (wes)

DSO EKOD pomáhá zavádět 
třídění odpadu od domu!
Dobrovolný svazek obcí EKOD (DSO 
EKOD), jehož je Mnichovo Hradiš-
tě zakládajícím členem, pokračuje 
v rozšiřování moderního systému 
třídění odpadu přímo od domů, tzv. 
door-to-door. V rámci projektu „DSO 
EKOD – Systém odděleného sběru 
materiálově využitelných odpadů – II. 
etapa“ (CZ.05.01.05/05/23_059/00
03406), podpořeného dotací z Ope-
račního programu životního prostředí 
ve výši 70 % z uznatelných nákladů, 
byly obcím pořízeny nové nádoby  
i kontejnery v celkové hodnotě cca 
5,1 milionu Kč.

Nádoby a kontejnery byly na zá-
kladě veřejné soutěže vyrobeny a do-
dány již v prosinci 2024 společností 
NAODPAD, s. r. o., a BRUKOV, spol. 
s r. o. Mezi pořízené vybavení patří 
10 velkoobjemových kontejnerů, kte-
ré byly dodány do obcí Doksy, Dubá, 
Zákupy, Chorušice a Bezděz, 3200 
menších nádob na tříděný odpad pro 
domácnosti, 14 kontejnerů o objemu 
770 litrů na bioodpad a 78 kontejnerů 
o velikosti 1100 litrů na papír a plast.

Společného projektu využily 

obce Bezděz, Doksy, Dubá, Choruši-
ce, Jestřebí, Mnichovo Hradiště, Ve-
lenice a Zákupy, které tak mohly do-
plnit své kapacity pro třídění odpadu. 
Nyní se do projektu zapojila i města 
Nový Bor s cca 11,5 tisíci obyvateli  
a obec Okna s cca 350 obyvateli, kte-
ré se staly členy DSO EKOD v roce 
2024.

Nový systém třídění odpadu pod 
vánočním stromečkem

Zavedení systému door-to-door 
bylo jedním z klíčových úkolů nové 
spolupráce s DSO EKOD. Díky tomu 
mohly Nový Bor i Okna „nadělit“ svým 
občanům nádoby na třídění bioodpa-
du, papíru, plastů, kovů a tetrapaků. 
Tento krok má nejen usnadnit třídění 
odpadu, ale také zvýšit podíl vytřídě-
ného odpadu a snížit množství směs-
ného odpadu. 

Budeme sledovat, zda také Nový 
Bor a Okna dosáhnou ocenění, jaké 
již v minulosti získaly naše členské 
obce Doksy, Dubá, Blatce, Ždírec  
a Bezděz. ...12
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Tečka za revitalizací židovského hřbitova. 
Návrh pomníku připravuje sochař Gabriel
Symbolickou tečkou za revitalizací 
židovského hřbitova na skalním ost-
rohu nad soutokem Jizery a Nedbal-
ky bude instalace nového pomníku. 
Ten by měl podtrhnout zvláštní 
charakter této části lesoparku, jež je 
místem posledního odpočinku desí-
tek a desítek Židů z Mnichova Hradi-
ště a širokého okolí. Město navázalo 
spolupráci s renomovaným akade-
mickým sochařem, který už pracuje 
na variantách uměleckého díla.

Donedávna připomínala exis-
tenci bývalého židovského hřbitova 
prostá pamětní deska zasazená ve 
vyzděném pomníku a torza několika 
náhrobků. V souvislosti s revitalizací 
se rozběhla diskuse, jak by měl nový 
pomník vypadat, aby podtrhl zvláštní 
povahu místa a jeho pietní charak-

ter. První návrhy by měly být na jaře 
k dispozici.

Město zvažovalo různé formy 
soutěže o návrh a svůj záměr kon-
zultovalo s řadou odborníků. Na-
konec se rozhodlo na doporučení 
přímo oslovit konkrétního umělce, 
Michala Gabriela, akademického 
sochaře a bývalého děkana Fakulty 
výtvarných umění VUT v Brně. 

Profesor Gabriel patří mezi 
renomované české sochaře, je dr-
žitelem prestižní Ceny Jindřicha 
Chalupeckého, zakládajícím čle-
nem umělecké skupiny Tvrdohlaví 
a množství jeho děl je z veřejného 
prostoru dobře známých. Gabriel je 
například autorem pamětní desky 
Václava Havla z nerezových lamel 
na fasádě kina Vesmír v Trutnově 

odhalené v roce 2023, ale také mno-
ha a mnoha dalších, zejména figu-
rálních děl.

 Autor nyní připravuje návrh 
budoucí podoby pomníku. Výsled-
ný návrh schválí rada města po 
konzultaci s městským architektem, 
zástupci Nadačního fondu Škoda 
Auto, který obnovu místa inicioval 
a spolufinancoval, a židovské obce, 
které hřbitov patří. Cílem je vrátit 
pietnímu místu jeho důstojnost, a to  
v podobě kvalitního uměleckého 
díla. Za jeho pořízení město plánuje 
utratit 1,5 milionů Kč, přičemž 750 
tisíci Kč se na financování podílí 
Nadační fond ŠKODA AUTO. Ten 
s upřímným zájmem podporoval 
už dosavadní proměnu židovského 
hřbitova.

Židovský hřbitov na okraji města 
sloužil od 16. století, poslední po-
hřeb se na něm konal v roce 1941. 
Přestože zde za téměř čtyři sta let 
nalezlo poslední místo odpočinku 
mnoho desítek lidí, byl hřbitov v roce 
1983 velmi neuctivě zrušen a z velké 
části zahrnut zeminou. Tento zásah 
se město v posledních letech snaží 
vyvážit právě ve spolupráci s NFŠA 
a Židovskou obcí v Praze.

V roce 2024 bylo na židovský 
hřbitov doplněno pět informač-
ních panelů, na jejichž realizaci se  
z velké části podílelo Muzeum města 
Mnichovo Hradiště. Pomník od so-
chaře Gabriela tak bude definitivním 
završením revitalizace tohoto pietní-
ho prostoru.

Martin Weiss

Flexibilnější a viditelnější 
strážníci, díky operačnímu
Nový rok přinesl nové po-
řádky také na služebnu 
městské policie. Ta má 
od ledna zřízenou pozici 
operačního důstojníka, od 
kterého si vedení města 
slibuje samá pozitiva.

Operační bude ve 
službě denně mezi 7.  
a 16. hodinou. Jeho úkolem bude 
sledovat městský kamerový systém, 
zaměřovat se na případy porušování 
veřejného pořádku, směřovat hlídku, 
kam si to situace bude žádat, a od-
bavovat telefonickou linku. Operační 
zároveň od strážníků v terénu pře-
vezme část administrativní zátěže. 
Zřízení nové pozice by mělo zvýšit 
akceschopnost a flexibilitu hlídky  
a zajistit lepší služby pro občany.

„Evidovali jsme stížnosti, že 
oznamovatelé se například na slu-
žebně nedozvonili, protože hlídka 
byla zrovna v terénu, nebo se nedo-
volali na její telefon, protože strážní-
ci v tu chvíli řešili konkrétní událost. 
Přenesení těchto úkolů na operač-
ního usnadní kontaktování městské 
policie,“ popisuje radní Ondřej Kno-
bloch zodpovědný za řízení Městské 
policie Mnichovo Hradiště.

Zřízení pozice operačního dů-
stojníka souvisí rovněž s moderniza-
cí městského kamerového systému, 
která bude pokračovat i v letošním 
roce. Počítá se s postupnou obmě-
nou kamer za zařízení vybavené 
umělou inteligencí a vyšší kvalitou 
záznamu i s instalací nových kame-
rových bodů. Ty by měly přibýt napří-
klad na vjezdu do města v Jiráskově 
ulici nebo u parkoviště na křižovatce 
ulic Máchova a Poříčská. Strážní-
ci budou rovněž vybaveni jedním 
mobilním kamerovým bodem, který 
bude umisťován na určitou dobu do 
problematických lokalit dle situace  

a stávající kamerový sys-
tém významně doplní. Díky 
kamerovému systému se 
daří dostávat hlídku stráž-
níků dříve na místo, kde lze 
očekávat protiprávní jedná-
ní, systém je zároveň zdro-
jem důkazního materiálu 
jak pro městskou, tak státní 

policii, která městský kamerový sys-
tém rovněž využívá.

Aktuálně probíhají jednání  
s telefonním operátorem o zřízení 
snáze zapamatovatelné telefonické 
linky městské policie 156, kterou 
by město pro svou městskou policii 
rádo zřídilo. V pracovní době by se 
oznamovatelé tedy dovolali operač-
nímu na služebnu jak po vytočení 
čísla 156, tak zavedeného čísla 602 
473 156, od 16. hodiny odpolední do 
7. hodiny ranní následujícího dne by 
pak byla obě čísla přesměrována na 
mobilní telefon hlídky.

Pozici operačního obsadila 
městská policie strážníkem ze svého 
středu, ten by však v ulicích chybět 
neměl. „Rada města v lednu schvá-
lila rozšíření jednotky na 11 lidí, bu-
deme tak vypisovat výběrové řízení 
na nového strážníka,“ uvádí velitel 
jednotky Petr Kožený.

Lze očekávat, že nové místo 
se navzdory složité personální situ-
aci v řadě městských policií podaří 
obsadit. Mnichovo Hradiště i jeho 
městská policie mají dobrou pověst, 
jednotka se navíc může pochlubit 
zrekonstruovanou služebnou, novou 
výzbrojí (v prosinci byla po letech 
dokončena kompletní obměna slu-
žebních zbraní) nebo novým služeb-
ním vozem. Město rovněž nabídne 
náborový příspěvek.

Martin Weiss

 705 127 220   776 844 277                    

savka2022@seznam.cz 

Stavební a
výkopové práce         

Bazény, ploty, základy,
rekonstrukce, pergoly...

INZERCE

Střih keřů se provádí vždy v zimním 
období, a to ze štaflí. Není tak divu, 
že je práci třeba rozložit do dvou dní 
a mezi nimi ponechat alespoň pár 
dní rozestup. Aby si ruce a ramena 
odpočinuly... (wes)

Mnichovohradišťský hřbitov je v 
mnoha ohledech pozoruhodný. 
Unikátní je mimo jiné množstvím 
solitérní zeleně a její každoroční 
údržbou. O zhruba 150 tújí pečuje 
Luboš Dvořáček a jeho firma Těžex. 

Dotace pro nepamátky

Hřbitov, království zeleněTříkrálová sbírka vynesla 
přes 60 tisíc korun
Do kasiček, se kterými v lednu pro-
cházeli městem skupinky tří králů, 
Hradišťáci přispěli celkem 61.725 
Kč. Vykoledované peníze podpoří 
27letého Jakuba z Mnichova Hradi-
ště. „Velké poděkování patří všem, 
kteří do sbírky přispěli,“ říká Vladi-
míra Havránková, vedoucí Charitní 
pečovatelské služby Mnichovo Hra-
diště spadající pod Diecézní charitu 
Litoměřice, která je tradičním pořa-
datelem Tříkrálové sbírky.

Vykoledovaná částka by měla 
pomoci financovat pořízení auto-
mobilu pro Jakuba, kterému byl  
v 11 letech diagnostikován autismus. 
Postupně se přidaly další nemoci 
jako epilepsie, paranoidní schizo-

frenie, porucha učení nebo chování. 
Vzhledem k silným záchvatům byl 
skoro 10 let v různých psychiatric-
kých léčebnách, než se povedlo jeho 
stav natolik stabilizovat, aby se mohl 
vrátit domů. V současné době se  
o syna stará maminka. Jakub špatně 
snáší větší počet lidí, děsí ho nezná-
mé prostředí a hluk. Proto nechce 
chodit ven, jezdit vlakem ani autobu-
sem. Nákup automobilu by pomohl 
mamince k tomu, aby mohla syna 
vyvézt ven, na procházky do přírody, 
za babičkou nebo k lékaři. Sama je  
v invalidním důchodu a pomohla by 
jí jakákoli částka na pořízení auto-
mobilu. (wes)

Od roku 2016 mohou vlastníci ne-
památkových objektů nacházejících 
se v mnichovohradišťské památkové 
zóně podávat žádosti o příspěvek na 
obnovu svých domů. Město Mnicho-
vo Hradiště zřídilo dotační titul ve 
snaze přispět ke zlepšení vzhledu 
památkově chráněného území a 
částečně také kompenzovat zvýšené 
náklady vyvolané požadavky státní 
památkové péče. Podporovány jsou 
především obnovy exteriéru – nové 
fasády, repase či výměna oken, vý-
měna střešních krytin. Město v do-

tačním programu pro „nepamátky“ 
na rok 2025 vyčlenilo 300 tisíc Kč.

Příjem žádostí o dotaci startuje 
1. února a ukončen bude k posled-
nímu únorovému dni. Důležitou sou-
částí žádostí o dotaci v programu 
„nepamátky“ je vydané a platné zá-
vazné stanovisko památkové péče.  
Samotnou žádost o dotaci naleznete 
na Portálu občana, a to spolu s pra-
vidly dotačního programu.

Tomáš Bendásek, Odbor výstavby 
a územního plánování MěÚ

Nové nádoby na odpad
zpoplatněné doručení nádoby pří-
mo k domu. Ostatní si budou muset 
nádoby vyzvednout v konkrétní den, 
který určí město. Nejbližší stanovený 
termín pro vyzvednutí objednaných 
nádob je nyní v sobotu 8. února 
mezi 8. a 12. hodinou, a to v areálu 
společnosti Saturn v Hrnčířské ulici. 
Bližší informace poskytne Ing. Dana 
Stránská (e-mail: dana.stranska@
mnhradiste.cz, tel.: 725 895 420).

Dana Stránská,
odbor kom. hospodářství MěÚ

V listopadu 2024 dostalo město 250 
ks nových nádob na bioodpad o ob-
jemu 240 litrů. Vedle žádostí o tyto 
nádoby bylo možné zažádat také  
o výměnu nádob na další komodity 
za jinou velikost. 

Všem zájemcům jsme připravili 
smlouvu a byly určeny dva termíny 
pro vydávání. Ti, kdo si nádobu ne-
stihli vyzvednout, si mohli následně 
domluvit individuální termín předání 
s Petrem Havlem ze společnosti Sa-
turn. To bude už nyní možné pouze 
v případě, že si zájemce objedná 

Klub vzkazuje: 
stěhujeme se!

Jarní očista města 
začne 11. března

V březnu by tomu byly dva roky od 
momentu, kdy se Klub Mn. Hradiš-
tě s.r.o. přestěhoval kvůli generální 
rekonstrukci budovy Klubu do bý-
valého hotelu U Hroznu. Na přelo-
mu roku absolvovali „klubáci“ další 
stěhování, a to zpátky do svých již 
zrekonstruovaných prostor. Od úno-
ra je tedy kancelář divadla, jednatele 
a provozní opět ve staré budově Klu-
bu na adrese Masarykovo náměstí 
299. Od prosince už slouží rovněž 
sál Klubu, jenž prošel zásadní pro-
měnou. (wes)

Od 11. března do 4. dubna bude 
probíhat v režii společnosti Compag 
strojní úklid města. Tomu bude před-
cházet ruční očista hůře přístupných 
míst. Město bude prostřednictvím 
aplikace Munipolis opět vždy v tří-
denním předstihu rozesílat notifika-
ce na blížící se úklid v konkrétních 
lokalitách, o blížícím se úklidu budou 
informovat také dočasné zákazové 
značky. Aby vám bylo upozornění 
doručeno, doporučujeme v aplikaci 
zkontrolovat, zda máte vyplněné 
údaje týkající se bydliště. (wes)  



A ŘADA DALŠÍCH VĚTŠÍCH ČI MENŠÍCH AKCÍ...
• Studie a zahájení projektové přípravy rekonstrukce ZUŠ Mnichovo Hradiště
• Zahájení stavebních úprav ulic Smetanova, Žižkova, Dr. Hořice a Ivana Ol-
brachta ve spolupráci se správci sítí
• Projektování třetí etapy revitalizace uličních prostorů na Na Habeši (ulice 
Mánesova a Přemyslova)
• Návrh a projektování městské skladovací haly, která vyroste v Hrnčířské 
ulici a jejíž součástí bude i depozitář městského muzea
• Studie a projektování revitalizace ulice V Cestkách (úsek mezi ulicemi Čsl. 
armády a K Vořechu) 
• Realizace zasíťování stavebních pozemků ve Veselé (Okružní ulice)
• Realizace informačního a navigačního systému města
• Pořízení nového automobilu s plošinou pro JSDH Mnichovo Hradiště
• Rekonstrukce části hospodářského pavilonu a spojovacího krčku MŠ Ja-
selská
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Po 25 letech provozu není budo-
va Domova Modrý kámen zdaleka  
v ideálním stavu. Množství závad 
vedlo město v roce 2022 k objednání 
stavebně-technického posudku, kte-
rý popsal stav stavebních konstrukcí 
i technických zařízení a doporučil, 
jak by měla proběhnout rekonstruk-
ce objektu. Letos budou zahájeny 
projekční práce, ještě předtím však 
proběhne v domově pro seniory 
několik dílčích projektů, které zvýší 
bezpečnost a přinesou větší komfort 
pro klienty i personál.

Zásadní bude realizace systé-
mu elektronické požární signalizace 
za zhruba tři miliony Kč. Jedná se 
o pokročilý systém opatření, který 
umožní velmi rychle detekovat pří-
padný vznik požáru, a reagovat na 
něj. Domov bude v první půli letoš-
ního roku vybaven samočinnými hlá-
siči požáru detekujícími nejen kouř, 
ale i změnu teploty, novými tlačítko-
vými hlásiči a celý systém bude při-
pojen na centrální pult Hasičského 
záchranného sboru Středočeského 

Trojice tříd začne 
sloužit od září

PŘEDSTAVUJEME HLAVNÍ INVESTICE LETOŠNÍHO ROKU

Do konce dubna by měla být do-
končena nadstavba nad spojovacím 
krčkem mezi oběma budovami ZŠ 
Sokolovská. Součástí projektu je 
stavba tří nových učeben, kabinetu 
a rovněž výtahu, jenž zajistí bezba-
riérovost celého objektu. V rozpočtu 
města je na dokončení stavby vyčle-
něno 14 milionů korun, které město 
zaplatí z vlastních zdrojů, což z ná-
stavby tvoří druhou největší investici 
letošního roku. Částkou 950 tisíc 
Kč akci podpořila dotace z IROP 
získaná přes MAS. Přestože hotová 
stavba má být předána v dubnu, žáci 
se do nových tříd podívají až v září. 
Dodavatelem stavby je společnost 
Stavby MH, vnitřní vybavení dodává 
firma Santal.

Domov Modrý kámen: 
zabezpečení, výtah i park

kraje. Součástí nového požárně-
-bezpečnostního řešení stavby jsou 
rovněž nově stanovené únikové ces-
ty – ty dosavadní byly vyhodnoceny 
jako nevyhovující.  

Další čtyři miliony město inves-
tuje do rekonstrukce evakuačního 
výtahu. V prvním pololetí letošního 
roku bude vysoutěžen dodavatel, 
ve druhém pak dojde k výměně 
celého zařízení. Připočteme-li ne-
dávné cvičné evakuace, které si  
v objektu vyzkoušeli hasiči s pomocí 
figurantů, připravenost na případný 
požár v Modrém kameni dramaticky 
vzrostla.

Vedle praktických opatření se 
klienti domova letos mohou těšit také 
na provedení projektu, jenž bude ne-
pochybně zdrojem velké radosti. Po 
výhře v loňském Melounu pro Hradi-
ště čeká Modrý kámen úprava okol-
ního parku. Ta by měla proběhnout 
během roku.

Celkově bude město letos do 
Domova Modrý kámen investovat 
více než 11 milionů Kč.

Nová střecha školy
za pět milionů korun

Obnovu střešního opláštění staré 
budovy ZŠ Sokolovská má město 
v zásobníku projektů už několik 
let. Letos bude rekonstrukce krovu  
a kompletní výměna střešní krytiny 
připravena a proběhne výběr zho-
tovitele. Znalecká a expertní kan-
celář KONZEA už dříve naznačila, 
že střešní konstrukce je napadená 
dřevokaznými houbami, stav krytiny 
není dobrý a na krovu jsou patrné 
neodborné zásahy. Kompletní vý-
měna střešní krytiny a údržba krovu 
by měly přijít na pět milionů Kč. Prá-
ce se rozběhnou buď ve druhé půli 
roku, nebo na jaře 2026. 

Místo laboratoří 
moderní ordinace

Dostupnost lékařské péče je velmi 
aktuální otázkou. Vzhledem k ne-
dostatku lékařů v menších městech 
se Mnichovo Hradiště rozhodlo jít 
věcem naproti a věnovat se kvali-
tě zázemí pro lékaře. V prostorách 
někdejších laboratoří v přízemí dět-
ského zdravotního střediska v ulici 
Jana Švermy tak letos vzniknou dvě 
moderní ordinace, do kterých se 
následně přesune z polikliniky Or-
dinace Martínkovi. Adaptace prostor 
přijde na šest milionů Kč. Vzhledem 
k volným prostorám v budově polikli-
niky by město rádo motivovalo i další 
lékaře, aby si Hradiště zvolili za své 
působiště, což se zatím nedařilo.

Nejpozději v září bude po pěti letech 
dokončena revitalizace náměstí
Přestože centrální část Masarykova 
náměstí už je kompletně hotová, 
k dovršení jeho revitalizace stále 
zbývá jedna etapa. Kvůli koordinaci 
s dalšími projekty, zejména krajskou 
stavbou nového silničního mostu 
přes Jizeru, se dosud nedostalo na 
západní část náměstí, konkrétně na 
průtah silnice II/277 (ulice Palacké-
ho) a přilehlý chodník od domu U 
Hroznu po železářství 3PRO. Revi-

talizace této části je naplánovaná na 
období duben až září, přes prázdni-
ny si vyžádá zneprůjezdnění silnice.

Dojde k obnovení svrchní vrstvy 
vozovky (frézování a pokládka nové 
asfaltové obrusné vrstvy). Dopravní 
ostrůvek na křižovatce silnic II/277  
a II/610 bude rekonstruován ve stá-
vající velikosti, ale bude osazen zvý-
šenými obrubníky a upraven tak, aby 
byl bezbariérový. Chodník mezi vo-

zovkou a západní fasádou náměstí 
bude předlážděn v duchu zbytku 
náměstí. Tímto by měl být projekt 
revitalizace po pěti letech dokončen.

Dodavatelem závěrečné etapy, 
jejíž náklady by se měly pohybovat 
kolem 4,5 milionu Kč bude opět 
společnost H-Intes, která realizovala  
i předchozí etapy. Z IROP se na pro-
ekt podařilo přes MAS získat 1,73 
milionu Kč. 

Hlavní část proměny ulice Víta Nejedlého 
v reprezentativní bulvár proběhne letos
Jednoznačně největší investicí letoš-
ního roku je pokračování kompletní 
rekonstrukce ulice Víta Nejedlého, 
kterou město realizuje společně se 
Středočeským krajem. V loňském 
roce byla až na chodník po jedné 
straně ulice rekonstruována část 
ulice od kruhového objezdu u Lidlu 
po křižovatku s ulicí Čsl. armády, v 
letošním roce budou práce pokračo-
vat až k náměstí. Na investiční akci 
je letos v rozpočtu 25 milionů korun. 

Druhá etapa rekonstrukce ulič-
ního prostoru bude rozdělena do tří 
částí, přičemž nejkomplikovanější 
bude úsek mezi ulicemi Kaplířova  

a Jana Švermy. Dodavatel, českolip-
ská stavební společnost SaM silnice 
a mosty, tady bude muset odstranit 
nejen několik vrstev asfaltového 
povrchu, ale také starší dlažební 
kostky a vytvořit od základu podklad 
nové vozovky. Stavba si během roku 
vyžádá dopravní omezení, která se  
s postupem prací budou měnit.

Primárním cílem rekonstruk-
ce ulice Víta Nejedlého je zvýšení 
bezpečnosti, dále zkvalitnění místní 
mobility, rozšíření bezbariérovosti  
a také zkvalitnění veřejného prostoru 
v místě, kde je velký pohyb pěších 
i automobilů. V letošním roce se 

tak ulice například zbaví svého vy-
pouklého profilu,  dojde k rozšíření 
chodníku na straně u bývalé poboč-
ky Komerční banky, kde bude mít 
nový chodník standardizovanou šíři,  
v průběhu roku budou také přesunu-
ty autobusové zastávky do připrave-
ných zálivů u nákupní zóny.

Celkové náklady na investiční 
akci činí více než 60 milionů korun,  
z toho náklady města na rekonstruk-
ci uličního prostoru představují 45 
milionů. Město a kraj získaly dotaci 
24,3 milionu Kč z IROP, dalších 750 
tisíc městu přispěl Nadační fond 
ŠKODA AUTO. 

Autor tematické strany: Martin Weiss

Co dalšího nás ceká?ˇ
DOSTAVBA KAMPUSU ZŠ STUDENTSKÁ

Rozšíření školního areálu ZŠ Stu-
dentská je sice stále ještě hudbou 
budoucnosti, ale rozhodně už začíná 
nabírat konkrétní obrysy. Smlouva  
s vítězem architektonické soutěže, 
studiem Svobodová Blaha, je v pro-
cesu jednání a její uzavření se oče-
kává v březnu 2025. Následně se 
začne projektovat nové školní křídlo 
a sportovní hala. Extrémně vysokým 
nákladům v řadu stovek milionů ko-
run odpovídají i náklady na projekční 

práce. V letošním roce je na ně alokováno pět milionů Kč. Projekce by měla 
zabrat dva až tři roky, následně bude město hledat dodavatele stavby spor-
tovní haly a nového křídla školy. Zda bude třeba i původně avizovaný pavilon 
pro první stupeň, ukáže teprve demografický vývoj. Projekt podpořil Nadační 
fond ŠKODA AUTO, nejprve milionem Kč na architektonickou soutěž, nyní 
přislíbil podílet se až 15 % nákladů (až milion Kč) na spolufinancování studie.

PŘESTAVBA DOMU U HROZNU NA MĚSTSKÉ MUZEUM
O přestěhování muzea do centra 
města snili mnichovohradišťští mu-
zejníci celá desetiletí. V momentě, 
kdy zastupitelé schválili koupi býva-
lého hotelu Hrozen a jeho adaptaci 
pro potřeby muzea, se tento sen za-
čal pomalu a nenápadně zhmotňo-
vat. A najednou je vše už „jen“ otáz-
kou času a peněz – muzejní prostory 
ve 2. patře zámku se letos v říjnu 
veřejnosti uzavřou a očekává se, že  
v nových „domácích“ prostorách se 

s muzejníky potkáme v roce 2029 právě v Hroznu. Studie stavebních úprav 
objektu je hotová, v polovině roku by měla být dokončena také studie interi-
érů a expozic a následně se začne projektovat. Na zpracovávání projektové 
dokumentace jsou letos vyčleněny čtyři miliony korun. Na investici za desítky 
milionů korun se městu zatím podařilo získat 7,5 milionu Kč z Národního 
plánu obnovy a příslib dalších 31 milionů z IROP přes ITI Mladá Boleslav.

PO ULICI VÍTA NEJEDLÉHO SE DOČKÁ I TURNOVSKÁ
Ulice Jiráskovu, Víta Nejedlého nebo 
Turnovskou spojuje jedna společná 
vlastnost. Jedná se o dopravní tep-
ny, jimiž se vstupuje do města. Jde 
tak o ulice, které rozhodují o prvním 
dojmu, který návštěvníci z Hradiště 
mají. Navzdor tomu, že rekonstrukce 
ulice Víta Nejedlého ještě zdaleka 
není hotová, už se rozbíhá projekční 
příprava další části průtahu města. 
Také Turnovská by výhledově měla 
projít důkladnou úpravou svého ka-

bátu a dočkat se nového povrchu vozovky, nových chodníků, parkovacích 
míst, úprav zeleně, ale třeba i řešení některých křižovatek. Aktuálně už mů-
žete na webu města nalézt první verzi studie úprav Turnovské ulice a můžete 
městu adresovat své připomínky.

MODERNIZACE SPORTOVNÍ HALY BIOS
Sportovní hala trpí po letech provo-
zování mnohými neduhy, připravuje 
se tak její modernizace. Ta by měla 
jednak vtisknout objektu současné 
svěží vzezření, ale především zvýšit 
její využitelnost a zlevnit provoz. Zá-
kladem modernizace bude snížení 
energetické náročnosti stavby. Počí-
tá se se zateplením, výměnou oken, 
ale také s instalací systému zastí-
nění z jižní strany, aby se sportovi-
ště dalo využívat i v horkých letních 

dnech. Halu propojí se sousední školou zastřešený krček, sportovní zařízení 
bude bezbariérové. Modernizace by měla stát kolem 30 milionů korun a být 
zahájena v roce 2026 dle získaných dotačních financí.
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Na co přijít v únoru do kinaNa co přijdete do divadla? V nabídce jsou 
šansony, Tlustý prase i Richard Krajčo

15. února nás čeká krásná výpravná pohádka 
Obušku z pytle ven! Co svět světem stojí, 
někteří lidé touží jen po bezpracném životě, 
bohatství a moci. Napravit všechny špat-
nosti je velká práce i pro kouzelné bytosti. 
Buďme proto rozvážní a opatrní. Když chu-

dý švec Matěj dostane zázračný ubrousek  
a beránka snášejícího zlaťáky, v krčmě už na 

něj čeká vykutálená dvojička hostinských, která 
ho nestydatě okrade. Tentokrát ji však stihne zasloužený 

výprask. Teprve když je po starostech, mohou si všichni oddechnout. Příběh 
plný písniček a komických situací je určen pro dětské diváky od 3 do 10 let 
i pro dospělé.

OBUŠKU Z PYTLE VEN!
Láska prý hory přenáší. Co když ale vážíte 

tolik, že se do náruče lásky už nevejdete? 
Co když žijete ve světě, kde vám touha po 
dokonalosti vymezila jen malé místo bez 
slunce? Buď se okamžitě změňte a buďte 
hubení, tedy krásní, tedy úspěšní, a proto  

i šťastní. Anebo se vydejte do nelehkého boje 
a buďte sami sebou, i když možná prohrajete. 

Helena nemá žádnou vadu. Jen je tak trochu při 
těle. Vlastně se o ní říká, že je tlustý prase. Bude příběh 

Heleny a Toma pohádkou s happy endem, anebo hororem, na jehož konci 
nezůstane kámen na kameni? Přijďte se přesvědčit 20. února. Hrají: Jana 
Trojanová, Ondřej Rychlý/Michael Vykus, Lilian Fischerová, Martin Kraus/
Tomáš Novotný.

TLUSTÝ PRASE

Únorový koncert je přesunutý z 27. na 18. 
února! Vystoupí Radka Rubešová (zpěv) 
a Michal Svoboda (kytara), kteří představí 
posluchačsky atraktivní, ryze francouzský 
program, a zprostředkují hudební potěšení 

těm, kteří na koncerty vážně hudby tak často 
nechodí, ale také hudební perličky a zajíma-

vosti opravdovým fandům klasiky. Program bude 
složený z děl například Georgese Bizeta, Françoise Cou-

perina, Gabriela Faurého, Francise Poulenca, Rolanda Dyense a dalších. 
Druhá polovina koncertu se už ponese v duchu šansonů. Velký úspěch mají 
písně, které lidé znají v českých verzích, jako například Podívej, kvete růže, 
Sbohem lásko, nech mě jít nebo Zamilovaná, kdy zazní jejich francouzské 
originály. Samozřejmě nebudou chybět ani skladby od Edith Piaf.

FRANCOUZSKÉ EPIGRAFY
(PŘESUNUTO Z 27. ÚNORA)

Monodrama divadla Ungelt, které věří v lepší 
svět. Seznam všeho, pro co stojí za to žít. 
Napíšete ho s námi...? Divadelní hra brit-
ského dramatika Duncana Macmillana do-
byla svět bezprostředně po svém prvním 
uvedení a dnes ji uvádí celá řada českých 

divadel včetně mladoboleslavského. Přestože 
k bujarému smíchu mají Všechny báječný 

věci daleko, dokonale vynikají optimismem. Její 
hlavní aktér už v dětství sepsal pro svou matku trpící depresí soupis všech 
báječných věcí, které nás obklopují. Hra nabízí prostor pro dobrovolné zapo-
jení diváků, pro improvizaci, a tak je každá repríza jiná. V úterý 25. února se 
v hlavní roli představí Richard Krajčo, pro kterého jde po Deštivých dnech  
o další velkou hereckou příležitost.

VŠECHNY BÁJEČNÝ VĚCI

Na únor pro vás chystáme české 
drama Nikdo mě nemá rád, což je 
příběh dívky, která u svého partne-
ra objeví tajemství nepřijatelné pro 
většinu společnosti. Výraznou in-
spirací pro scénář bylo řecké drama 
Antigona. Dokument Jeseníky – krá-
lovství horské divočiny určitě zaujme 
milovníky přírody. Drsné prostředí 
Jeseníků filmový štáb natáčel čtyři 
roky a diváci se mohou těšit na au-
tentické záběry nádherné divoké pří-
rody zdůrazňující důležitost ochrany 
takovýchto lokalit. V závěru měsíce 
uvidíte válečné drama Tichá pošta. 
Film podle knihy Jiřího Stránského 
se odehrává v období německé oku-
pace v Krkonoších, kde se skupina 
dětí uprostřed zimy pokouší zachrá-
nit zraněného francouzského pilota.

Ze zahraničních filmů určitě 
přijďte na další Bridget Jonesovou. 
Titul Bridget Jonesová: Láskou šíle-
ná se odehrává v době, kdy je Brid-
get vdovou se dvěma malými dětmi 

a je na prahu dalších milostných 
dobrodružství. Opět přichází také 
Marvel Studio s novým Kapitánem 
Amerikou ve filmu Captain America: 
Nový svět. Uvedeme ho v původním 
znění i s dabingem. Ve středu dopo-
ledne budeme promítat filmy Tajem-
ství smrti a Léto s Evženem.

Těšíme se na vás v kině!

Marcela Jindříšková,
Kino Mnichovo Hradiště

Od Bezdězu k Mužskému – cesta za betlémskou hvězdou
Má cesta k vlastnímu betlému zača-
la v Bělé pod Bezdězem, kde jsem 
vyrůstal a měl možnost vždy před 
Vánoci pomáhat stavět betlém ve 
zdejším kostele. Velkým zážitkem, 
který vedl k rozhodnutí udělat si 
betlém vlastní, bylo spatření Třebe-
chovického betlému v mých devíti 
letech. 

Vyřezávat jsem začal v roce 
1989 jako samouk. Na všechno 
jsem si musel přijít sám metodou po-
kus-omyl. Kolikrát jsem se pořezal, 
bych nespočítal. Nejdřív byla svatá 
rodina, postupně vznikaly další fi-
gurky – vždy pár za rok, postupně 
rostla krajina až do šířky tří metrů. 
Na Zásadce v chaloupce, kde nyní 
bydlíme, jsem pak betlém postavil 

na pevnou konstrukci, dcera dotvo-
řila rám a osvětlení, postupně začali 

chodit sousedé, známí, a tak uviděla 
betlém i paní Eva, která mne pře-
svědčila, že musím betlém vystavit. 

Pro transport však byl příliš vel-
ký a těžký, ani by neprošel dveřmi. 
Proto jsem udělal zmenšenou kon-
strukci a zjednodušenou krajinu, 
použil jen část figurek, a tak bylo 
možno betlém dopravit do Mnichova 
Hradiště. Má dcera Zuzana mi už 
jako malá koukala pod ruce, brzy za-
čala zkoušet vyřezávat a já jí aspoň 
mohl předat své chabé zkušenosti. 
Zuzka vystudovala proslulou „šper-
kárnu“ v Turnově, dál už rostla vlast-
ní cestou, má také atest z umělecké-
ho truhlářství. S hrdostí otce musím 
říct, že věci, které vyřezávala, bych 
já nikdy nedokázal. Její řezba je pre-

cizní. Malou ukázkou jejího umění  
v tomto směru je dokonalá kopie ba-
rokní madonky. Zuzka je renesanční 
žena, má mnoho aktivit, cestuje, 
poznala už mnoho cizích zemí, za-
jímá se o umění, přírodu, v oblasti 
vlastní tvorby zkouší stále nové věci 
a já jsem rád, že u začátku toho bylo 
společné vyřezávání u kuchyňského 
stolu. Když jsme spolu ukázali naše 
práce na lidových slavnostech, vždy 
to bylo pod firmou Hnátek a dcera. 
Betlém (jeho část) byl prezentován 
poprvé. Připomínkou společného 
vyřezávání je fotografie našich rukou 
– čtyři ruce, jedno srdce.

Petr Hnátek

Historická přednáška na
téma Cisterciáci a Hradiště
Spolek Žijeme pro Hradiště a Řím-
skokatolická farnost Mnichovo Hra-
diště vás zvou na přednášku Pavla 
Sosnovce, kde se dozvíte, kdo byli 
cisterciáčtí mniši, kteří stáli u počát-
ků Mnichova Hradiště. Jak se sem 
dostali, co znamenalo být cisterciác-
kým řeholníkem, jak žili? Odpovědi 
na tyto otázky a mnoho dalšího se 

dozvíte na přednášce věnované 
právě mnichovohradišťským cister-
ciákům.

Přednáška se koná ve čtvrtek 
20. února 2025 v kočárovně na faře. 
Začínáme v 18:00, vstupné je dobro-
volné. Těšíme se na vaši účast!

Žijeme pro Hradiště

Z českého filmu Tichá pošta.

Pojizerský folklorní festival 
bude! Tentokrát na faře
Už dvanáctý ročník Pojizerského 
folklorního festivalu, který se usku-
teční v sobotu 31. května, se ode-
hraje opět v Mnichově Hradišti. Ten-
tokrát na faře.

Organizátoři ze spolku Pojizer-
ský folklor budou hlavní část tema-
tického programu směřovat do rou-
bené stodoly, která nabídne stylové 
zázemí i ochranu před případnými 
rozmary počasí. Na farské zahradě 
pak budou připraveny stánky s ob-

čerstvením a řemeslnými výrobky.
Folklorní uskupení a kapely, kte-

ré na festivalu vystoupí, jsou v jed-
nání, podrobnosti o programu budou 
organizátoři postupně zveřejňovat 
na webu www.pojizerskyfestival.cz 
a na facebooku Pojizerský folklorní 
festival. Naleznete je však i na webu 
a sociálních sítích města.

Město Mnichovo Hradiště kultur-
ní akci finančně podpoří. (wes)

Rekordní návštěvnost výstavy unikátního betlému
Od 26. listopadu 2024 do 2. ledna 
2025 vystavovali v galerii Konírna 
Základní umělecké školy Mnicho-
vo Hradiště MUDr. Petr Hnátek se 
svou dcerou Zuzanou. Za úspěš-
nou výstavou jejich pozoruhodného 
řezbářského díla bych se nyní ráda 
ohlédla.

Již vernisáž byla hojně na-
vštívena zajímavými osobnostmi, 
které dodaly události slavnostní 
ráz. Přijela například bývalá sta-
rostka Bělé pod Bezdězem Daniela 
Pastorková, vedoucí muzea v Mni-
chově Hradišti Jana Dumková se 
spolupracovnicí Lucií Lupusoru či 
oblíbená a velmi úspěšná spisova-
telka dětských knih Tereza Kopecká 
a mnoho dalších. O betlemářské 
tradici promluvil Václav Holas, bý-
valý etnograf Jihočeského muzea 
v Českých Budějovicích, který se 
vrátil nyní do našeho kraje a působí 
jako etnograf v Muzeu Českého ráje  
v Turnově. Z domácích promluvil Jan 
Čížek, ředitel ZUŠ.

Autorskou dvojici Hnátkových 
i organizátory potěšila účast osob-
ností z okruhu rodiny – MUDr. Ale-
na Kubíčková, Iva Hnátková i sám 
MUDr. Hnátek jsou absolventy míst-
ního gymnázia.  O hudební vstup se 

postaral Štěpán Salaba, symbolicky 
zahrál na housle, i autor výstavy je 
totiž znamenitým houslistou.  

Betlém obdivovali všichni ná-
vštěvníci, kteří hojně přicházeli do 
galerie. Postarali se tak o rekordní 
návštěvnost této půvabné výstavy.  
Mnohafigurový betlém skýtal ne-
končící možnost obdivovat figurky  
v pohybu vyřezané z lipového dře-
va.  Každý, kdo někdy zkusil vyřezat 
něco ze dřeva, se podivoval nad 

skupinovými i jednotlivými výjevy. 
Zuzana Hnátková vystavila i další 
loutky a miniatury.  Oba synové Pet-
ra Hnátka se věnovali spíše hudbě, 
dcera výtvarné práci. MUDr. Petr 
Hnátek je rovněž autorem osobní-
ho vyznání řezbáře otištěného níže  
a my děkujeme Kamelotu, že ho zde 
můžeme zveřejnit.       

Eva Ševců,
ZUŠ Mnichovo Hradiště

Další výstavu v galerii Konírna 
budou mít mladí výtvarníci. Ane-
ta Opekarová Erlerová, malířka  
a ilustrátorka, která vyrostla v Mni-
chově Hradišti bude vystavovat  
s manželem Lukášem Opeka-
rem, také výtvarníkem. Vernisáž 
bude v sobotu 15. února 2025  
v 15 hodin. Srdečně vás zveme!

Pozvánka 
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Zima v MAPu

Jak gymnazisté ke stolnímu fotbálku přišli?
Odpověď je možná nečekaná – 
vlastním úsilím, které zúročilo ná-
hodně vzniklou situaci. Proces de-
tailně popisuje septimán Eda a já mu 
za to děkuji. Mám ale na úvod po-
třebu ještě zdůraznit, co se tu událo: 
Parta studentů ve volných chvílích  
(a místo některých suplovaných ho-
din) v průběhu několika týdnů zreno-
vovala a vylepšila staré, poškozené 
zařízení – museli vše naplánovat, 
rozdělit si práci, uplatnit řadu manu-
álních dovedností, ve finále aplikovat 
znalosti z fyziky a informatiky, smy-
sluplně využili i 3D tisk. Přečtěte si 
níže detaily a vzpomeňte si na to, až 
zase někde uslyšíte stesky, jak jsou 
dnešní „náctiletí“ nešikovní a líní.

Lenka Sosnovcová,
Gymnázium Mnichovo Hradiště  

Projekt začal díky iniciativě paní 
ředitelky, která nechtěla vyhodit sta-
rý, poškozený fotbálek pocházející  
z fary v Mnichově Hradišti. Původně 
byl zamýšlen jako součást programu 
projektového týdne místního gym-
názia, ale myšlenky na rekonstrukci 
se chopil pan Rydval a předal ji stu-
dentům současné septimy (ročník 
2024/2025). Práce na projektu pro-
bíhala během volných hodin a za 
podpory některých vyučujících, kteří 
uvolňovali studenty ze suplované 
výuky. 

První fází renovace byla de-
montáž a úprava základní konstruk-
ce. Na začátku byl cíl fotbálek pouze 
rozebrat, přetřít, namazat a znovu 

složit. Nicméně vzhledem ke stavu 
zařízení bylo nutné zvolit náročněj-
ší postup. Nejprve byly odstraněny 
poškozené dřevěné bočnice. Při de-
molici se ukázalo, že bude potřeba 
kompletně nahradit horní díl kon-
strukce. Tento úkol si vzal na starost 
Honza Studničný, který nový díl 
vytvořil ve svém volném čase doma. 
Mezitím byla spodní část opravena 
a zpevněna.

Druhou fází byla obnova sou-
částek, hlavně herních figurek, 
plastových komponentů a tyčí. Hráč-
ské figurky a tyče byly rozebrány, 
obroušeny a ošetřeny. Figurky byly 
natřeny temperovými barvami, které 
se bohužel ukázaly jako nevhodné 

– barva se nyní odlupuje. Tyče byly 
očištěny od rzi a rukojetě nastříkány 
černou barvou. Všechny staré plasty 
jsme vyhodili a náhrady jsme si vy-
tiskli na 3D tiskárně. 

Třetí fáze byla v duchu elek-
troniky. Aby byl fotbálek výjimečný, 
tak jsme se rozhodli přidat zvukové 
efekty a LED podsvícení. Na tomto 
úkolu jsem pracoval společně s Hon-
zou Studničným. Naprogramoval 
jsem mikročip ESP32 kódem, jenž 
sleduje dvě ultrazvuková čidla, která 
když zaznamenají projetí míčku, po-
šlou do reproduktorů přes DAC pin 
zvukový efekt. 

Kompletace celého stolu byla 
na dvě etapy. První fáze byla před 

Vánocemi během nocování ve ško-
le, kam jsme přivezli nový horní díl 
a celý stůl smontovali. Bohužel při 
montáži nastala chyba a tyče byly 
osazeny otočené o 180°, což jsme 
opravili až při druhé fázi, kdy se také 
natřel celý spodní díl černou barvou 
a tyče se promazaly mazadlem WD-
40. Poté jsme také osadili nové boč-
ní odražeče, přenastavili LED pod-
svícení a přidali nový zvukový efekt. 

Výsledek projektu je teď vedle 
učebny 225 na Gymnáziu v Mni-
chově Hradišti. Všem účastníkům 
dělá radost, že mohli dát nový život 
něčemu, co by se jinak vyhodilo,  
a nyní bude ještě dlouho sloužit spo-
lužákům a studentům.

Chtěli bychom poděkovat paní 
ředitelce za podporu a poskytnutí 
rozpočtu na tento projekt, stejně jako 
všem vyučujícím, zejména panu Ry-
dvalovi, za jejich trpělivost a ochotu, 
nejvíce pak panu školníkovi za vy-
půjčení prostorů a všeho nářadí.

Na projektu se podíleli: Jan 
Studničný, Eduard Wojnar, Matěj 
Zeman, Vítek Salaba, Oskar Krum-
an, Michal Havlík, Michal Kňourek, 
Matyáš Koutník, Daniel Matějů, Voj-
těch Pažout a David Pluhař, kterému 
děkujeme za poskytnutí hlasu pro 
zvukové efekty. 

Pro více informací o projektu 
můžete kontaktovat mě na e-mailo-
vé adrese: eduard.wojnar@student.
gmh.cz

Eduard Wojnar, septima,
Gymnázium Mnichovo Hradiště

Exkurze hubálovských žáků do cukrovaru
V pátek 10. ledna jsme se žáky tře-
tího ročníku oboru opravář zeměděl-
ských strojů vyrazili na exkurzi do 
provozu cukrovaru v Dobrovici. 

Dobrovický cukrovar je největ-
ším a nejstarším v České republi-
ce, byl založen v první polovině 19. 
století a od svého vzniku funguje 
nepřetržitě. V doprovodu průvod-
ce jsme prošli celou výrobou cukru  
z cukrové řepy od navážky řepy od 
zemědělců, čištění, řezání, získává-
ní cukru z řepných řízků přes vaření 
a odpařování až po sušení, sklado-
vání a balení cukru. Kompletní pro-

ces výroby nám průvodce vysvětlil  
a ukázal přímo v provozu cukrovaru, 
což bylo velmi cenné. 

Na závěr mohli žáci ochutnat 
tzv. lehkou a těžkou šťávu, což jsou 
meziprodukty při výrobě cukru, či 
melasu, produkt využívaný pro lé-
kařské účely, případně jako krmivo 
pro hospodářská zvířata. Exkurze 
byla pro žáky tematicky zajímavá, 
získané vědomosti určitě zúročí  
v červnu u závěrečných zkoušek.

Radka Pitrmocová,
SOU Hubálov

Zimní měsíce v projektu MAP IV 
Mnichovohradišťsko přinesly a ještě 
přinesou mnoho příležitostí k setká-
ní, sdílení i vzdělávání. Co jsme tedy 
zatím stihli? 

Již klasicky se setkávali s námi 
spolupracující pedagogové, „nefor-
málové“ či rodiče ve svých pracov-
ních skupinách. V závěru listopadu 
mohli zájemci diskutovat s Michae-
lem Černým z MŠMT o odkladech 
školní docházky. Otázek bylo mno-
ho. Společnou odpovědí zůstává 
hledání cest pro nejplynulejší pře-
chod dětí ze školky do první třídy. 

Nejen jak využít umělou inteli-
genci (AI) při domácí přípravě se do-
zvěděli účastníci stejnojmenné akce. 
Vyzkoušeli si hledání vhodných pro-
mptů, získali tipy na to, jak AI zapojit 
do domácí přípravy svých dětí i jaká 
jsou rizika používání AI. 

V pondělí 9. prosince se v pro-
storách místního děkanství sešly ty, 
které zajímá tvůrčí psaní. S Ninou 
Rutovou se v rámci celodenní akce 
věnovaly pravidlům dílny psaní, vy-
zkoušely si rozmanité aktivity a na-
vzájem se inspirovaly tím, co ve své 
praxi využívají. 

Téměř magické datum 12. pro-
since 2024 patřilo setkání týmů žá-
kovských komunitních projektů. Na 
sále Základní školy Studentská se 
v Mnichově Hradišti setkali žáci ze 
ZŠ Jivina, ZŠ Klášter Hradiště nad 
Jizerou a z 2. ZŠ Mnichovo Hradiš-
tě. Během dvou hodin si zmapovali, 
co během podzimu vytvářeli v rámci 
svých žákovských projektů, co se jim 
dařilo a co pro ně bylo nejtěžší, a své 
projekty jednotlivé týmy představily 

ostatním. 
Tříkrálové odpoledne strávila 

skupina zájemců nad aktivitami ma-
tematické pregramotnosti. S Micha-
elou Kaslovou a s dětmi si vyzkou-
šeli rozmanitá zadání, přemýšleli 
nad tím, jak je nejen pro porozumění 
slovním úlohám důležité se správně 

zeptat, umět rozpohybovat obrázek, 
uvědomit si, jak se s obrázkem dá 
pracovat i proč jsou tak důležité kla-
sické pohádky s dlouhými souvětími. 

Ve čtvrtek 9. ledna jsme se sna-
žili pochopit, proč na jednu situaci 
reagují různí lidé odlišně a jak takto 
jednání souvisí s typem osobnos-
ti (Typologie osobnosti s Dagmar 
Mega). 

V únoru vás zveme na Inspiraci 
do hodin matematiky s Janou Hanu-
šovou, badatelsky orientovanou výu-
ku v humanitních předmětech s Jiřím 
Karenem nebo sdílení k tématu dílny 
čtení s Ninou Rutovou. Těšit se mů-
žete i na dubnový výjezd do Muzea 
Říčany a mnoho dalšího. 

Pestrý program pro vás chys-
táme nejen po zbytek zimy. Více 
informací naleznete na našem webu 
www.map-mh.cz a facebooku (www.
facebook.com/mapmnichovohradist-
sko/). 

Iva Štrojsová,
MAP IV Mnichovohradišťsko

Příchod tří králů a den plný 
sportování v sokolovně
Do naší školky zavítali tři králové, 
aby přinesli nejen své poselství, 
ale také radost a naději. Návštěva 
Kašpara, Melichara a Baltazara  
v provedení žákyň z 2. základní 
školy nás potěšila veselými písněmi  
a krátkým příběhem o smyslu puto-
vání tří králů. Součástí této akce byla 
také Tříkrálová sbírka, jejíž výtěžek 
bude věnován místnímu chlapci, 
který potřebuje finanční pomoc na 
léčbu. 

Vedle návštěvy tří králů měly 
děti v lednu možnost navštívit tě-
locvičnu v Sokole, kde na ně če-
kal pestrý program plný zábavy  
a pohybu. Rozcvička je připravila na 
den plný aktivit. Taneční chvilka na 
známé hudební hity rozjasnila tváře 

nejen dětem, ale i dospělým. Na děti 
čekala i dobrodružná opičí dráha, 
kde mohly vyzkoušet své dovednosti 
na trampolíně, kruzích, skluzavce  
a v bazénku s míčky. Přelézání 
překážek přineslo spoustu zábavy  
a motivace k pohybu.

Velké poděkování patří místní-
mu Sokolu za možnost uspořádat 
tuto akci a všem, kteří se podíleli na 
přípravě programu. Den plný radosti 
a pohybu ukázal, jak důležitá je pra-
videlná fyzická aktivita pro zdraví 
dětí. Doufáme, že se podobné akce 
budou v budoucnu opakovat.

Denisa Ďurčeková,
Mateřská škola Jaselská

INZERCE

Novoročně ze školky
Kouzelný čas zářivých světýlek, 
koled, pohádek, voňavého cukroví  
a vánočních prázdnin je již za námi, 
takže opět hurá do školky. Hned po 
návratu k nám zavítalo divadlo Ko-
loběžka se svým představením Jak 
vyzrát na bacily. Proto už teď moc 
dobře víme, čím ty zákeřné potvůrky 
porazit a nenechat je vyhrát. Zdraví 
si zkrátka musíme hýčkat.  

Začátek roku nás přivítal pravou 
zimní náladou i bílou peřinou. A prá-
vě tu bílou nádheru si společně moc 
rádi užíváme. Jelikož nám sníh po-
kryl i zahradu, mohli jsme směle vy-
hlásit zimní sněhohrátky. Co zábav-
ného nás čekalo? Zkoušeli jsme si 
vzít na mušku sněhuláky a správně 
trefit cíl, jako slavní hokejisté jsme 

dali pár gólů, jakožto neohrožení 
boboví závodníci jsme sjížděli kopec 
a štafetovým během jsme přená-
šeli sníh. Ale co bylo úplně nejvíc? 
Slalom na lyžích a závody v psích 
spřeženích. Že to ve školce nejde? 
Co vás nemá, u nás se to povedlo 
na výbornou! Chce to jen správnou 
dávku nadšení, soutěživého ducha  
a dobrou náladu.

Věříme, že mrazivé počasí 
ještě chvilku potrvá, abychom si 
mohli zimy dosyta užít.  A pokud to 
nevyjde, nevadí. S kamarády nám 
tu bude dobře i tak – každý den ve 
školce je úžasný a na každý se moc 
těšíme.

Milena Pospíšilová,
Mateřská škola Mírová
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CHODÍM PO MĚSTĚ
Milí Hradišťáci, když píšu tyto řádky, tak je sice jen mírná zima, ale na nynější 
klimatické poměry často sněží, což je jev už dlouho nevídaný. A uvidíme, zda 
bude platit, že únor bílý – pole sílí. Jistě máte taky radost z toho, jak se den 
natahuje a jak míříme k jaru. Rozhodně to není nuda, jak se nám tu střídá 
čtvero ročních období a už brzy se to projeví i na našem „renovovaném“ ná-
městí, což je rozhodně velmi potěšující!

MINIRUBRIKA LIBUŠE VONÁSKOVÉ O VĚCECH KOLEM NÁS

KAMELOT: ZPRAVODAJ MĚSTA MNICHOVO HRADIŠTĚ

První letošní miminko narozené
v Klaudiánově nemocnici je z Hradiště
Narození prvního miminka nového 
roku je v nemocnicích vždy událos-
tí. V mladoboleslavské Klaudiánově 
nemocnici přišlo první děťátko letoš-
ního roku na svět 1. ledna v pravé 
poledne.

V pátek 3. ledna předal šťast-
né rodině pamětní dárky předseda 
představenstva nemocnice JUDr. 
Ladislav Řípa společně s Lenkou 
Pivoňkovou, ředitelkou Regionální 
pobočky Praha VZP. 

Pro čtenáře Kamelotu bude jis-
tě zajímavé, že první miminko roku 
2025 byl Michal Mařan z Mnichova 
Hradiště. Přejeme hodně zdraví  
a šťastný život!

Martin Weiss

Cena Jiřího Flekny: hlasování a prodej 
vstupenek na slavnostní večer zahájeny

Od 15. ledna můžete na stránkách 
www.cenajirihoflekny.cz/hlasovani 
rozhodnout o tom, kdo získá Cenu 
Jiřího Flekny. Nultý ročník tohoto 
ocenění představuje inspirativní 
osobnosti s handicapem, které se 
navzdory svým omezením výrazně 
angažují v oblasti umění, sportu či 
jiné aktivitě nebo pomáhají druhým.

Hlasování probíhá do 28. úno-
ra. S nominovanými, kteří dokazují, 
že limity neexistují, se můžete se-
známit v infoboxu níže. Kompletní 
medailonky nominovaných najdete 
na webových stránkách, kde je také 
možné hlasovat.

Zapojte se a podpořte svého fa-
vorita! Každý hlas je pro nominované 
nejen oceněním jejich úsilí, ale také 
důkazem, že jejich příběhy mají moc 
inspirovat a měnit společnost. Není 
důležité vyhrát, ale zúčastnit se!

Vítěz získá cenu na slavnost-
ním předávání, které se uskuteční 
15. března v sále ZŠ Studentská  
v Mnichově Hradišti. Tento výjimeč-
ný večer, na který navazuje bál Spo-
kojeného domova, slibuje inspirativ-
ní zážitky, zajímavé hosty i skvělou 
zábavu. 

Co vás čeká? Slavnostní večer, 
jehož moderátorkou bude novinářka 
a filantropka Lucie Fürstová, přine-
se nejen předání cen inspirativním 
osobnostem, ale také bohatý do-
provodný program. Na co se mů-
žete těšit? Mezi 17. a 19. hodinou 
budou představeny osobní příběhy 
nominovaných a proběhnou ukázky 
jejich aktivit, hudební vystoupení 
zpěváka Jakuba Kazdy a slavnostní 
předání ceny. Po 19. hodině bude 
čas na drobné občerstvení, zájem-
ci dostanou možnost seznámit se 
blíže s nominovanými a zakoupit si 
publikace. Ve 20 hodin vypukne Bál 
Spokojeného domova – živá hudba 
k tanci a poslechu v podání kapely 
Veselí pozůstalí, tombola a zábava 
až do půlnoci.

Vstupenky je možné zakoupit 
online na www.cenajirihoflekny.cz/
vstupenky. Standardní vstupenka je 
za 200 Kč, sponzorská vstupenka za 
1000 Kč (z toho 800 Kč bude příspě-
vek na sociální služby Spokojeného 

Kateřina Maxová, Mladá Boleslav: žena s dětskou mozkovou obrnou, 
která pořádá pobyty pro lidi se stejnou diagnózou a šíří osvětu proti před-
sudkům.
Vojtěch Jan Kotek (Woÿta), Benátky nad Jizerou: Básník a kreslíř  
s Aspergerovým syndromem, autor sbírky básní a YouTube pořadu Lite-
rární koutek.
Jan Vaněk, Ostroměř: Kvadruplegik, úspěšný atlet specializující se na 
hod kuželkou, držitel mnoha medailí a hrdý otec.
Miroslav Frydrych, Mnichovo Hradiště (in memoriam): Talentovaný 
ochotník a tvůrce rukodělných výrobků, který svou energií a nápady inspi-
roval i ve stáří a ztrátě soběstačnosti.
Čeněk Pekař, Mladá Boleslav: Básník a spisovatel s Parkinsonovou 
chorobou, autor experimentálního románu a více než deseti dalších knih.
Daniel Ženíšek, Mnichovo Hradiště (in memoriam): Vozíčkář, básník  
a organizátor pobytů pro handicapované.
Jakub Kazda, Jičín: Zpěvák se zrakovým a pohybovým postižením, ab-
solvent konzervatoře, který s kapelou vystupuje v širokém regionu.
Radek Zejbrdlich, Kněžmost: Truhlář, který se po těžké životní situaci 
zapojil do tvořivých programů a pomáhá dalším klientům Fokusu MB.

domova). Každý návštěvník se vstu-
penkou přispěje nejen na ocenění 
výjimečných osobností, ale také na 
dobrou věc – podpora lidí se zdra-
votním postižením je dlouhodobým 
cílem organizace Spokojený domov.

Kapacita sálu je omezená po-
čtem 182 míst, proto doporučujeme 
neváhat a vstupenky zakoupit co 
nejdříve. Slavnostní večer je jedi-

nečnou příležitostí nejen poznat 
příběhy inspirativních osobností, ale 
také zažít nezapomenutelný večer 
plný kultury a radosti.

Pro více informací navštivte 
web www.cenajirihoflekny.cz nebo 
kontaktujte koordinátora ceny Petra 
Nováka (tel.: 724 700 656).

Petr Novák

Letošní nominace na Cenu Jiřího Flekny

Tři králové v zimních kulisách a s novým velbloudem

Už od roku 2015 pořádá město 
Mnichovo Hradiště ve spolupráci 
se spolkem Žijeme pro Hradiště  
a Římskokatolickou farností – Děkan-
stvím Mnichovo Hradiště tříkrálový 
průvod, který připomíná svátek Zje-
vení Páně, vysvětluje místo tří králů  
v křesťanské věrouce a činí definitiv-
ní tečku za vánočními svátky.

Letošní ročník se opět těšil 
hojné účasti. Odehrál se navíc v pů-
vabných zimních kulisách - během 
samotného průvodu se z nebe drob-
ně sypal sníh. Oproti zvyklosti však 
v sedlech tentokrát přijeli pouze dva 
„mudrci z východu“, třetí, Baltazar, 
musel po svých. Jeho velbloud by 
totiž dospělého jezdce ještě neune-

sl. Starého velblouda Baka, který se 
průvodu v Mnichově Hradišti účast-
nil dosud každoročně, letos vystřídal 
jeho teprve osmiměsíční jmenovec. 
Životní pouť starého velblouda totiž  
v minulém roce skončila.

Průvod kráčel od radnice smě-
rem na faru, do kroku mu hrála živá 
hudba. Ta pokračovala i v areálu 

fary, kde bylo připravené občerst-
vení. Farář Pavel Mach účastníkům 
předestřel význam tří králů v křes-
ťanské tradici a na závěr setkání si 
všichni přítomní popřáli hodně zdra-
ví do nového roku.

Martin Weiss

Tričko Mopedklanu v Tanzanii
V roce 2019 za mnou přišel náš ka-
marád Matěj, jestli s ním nechceme 
podniknout cestu do Afriky. Podívat 
se na safari a při té příležitosti pod-
pořit postižené děti v Africe. Probrala 
jsem doma dcerám skříně s obleče-
ním (tady bylo i růžové tričko Moped-
klanu Mnichovo Hradiště, které dce-
ra dostala od dědy mopeďáka Mirka 
Rychlého), hračky, nakoupila nějaké 
sladkosti a oslovila lidi kolem sebe. 
Nakonec toho byla celkem slušná 
sbírka věcí a dobrot. Oblečení a dal-
ší věci, které jsme do Afriky přivezli, 
jsme věnovali dětem v jedné tamní 
nadaci. Matěje to chytlo za srdce  
a založil Tembo – nadační fond Ma-
těje Břeského. Do Tanzanie teď létá 
dvakrát točně a pomáhá, kde je tře-
ba. Jaké bylo jeho překvapení, když  

v listopadu 2024 narazil na chlapce 
v tričku mnichovohradišťského Mo-
pedklanu...

Lucie Konečná

INZERCE
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Volejbaloví žáci Sokola na dvou frontách
Mladí volejbalisté Sokola účinkují  
v letošní sezóně ve dvou soutěžích.  
V krajském přeboru zatím mají po 
čtyřech turnajích zaděláno na zlaté 
medaile – s bilancí 17 vítězství 2:0 
a žádný ztracený bod ani set této 
soutěži jasně vládnou. Za sebou ne-
chaly jak tým Loko Česká Lípa, tak 
i čtyři liberecké a jablonecké celky. 
Také v podzimním průběhu České-
ho poháru se neztratili a po dvou 
čtvrtých a šestém místě obsadili  
v západní skupině čtvrté místo, čímž 
se kvalifikovali do spojené finálové 
osmičky nejsilnějších volejbalových 
týmů ČR.

Na lednový turnaj do Prahy se 
chystali poctivě s cílem udržet prv-
ní osmičku, ale bohužel den před 
turnajem nemoc skolila dva hráče 
základního kádru. Museli jsme proto 
improvizovat se sestavou a do hry 
se dostali hráči z lavičky, která je ale 
v našem případě velmi úzká. Celý 
turnaj jsme odehráli jen v osmi hrá-

čích a po zařazení jednoho na libero 
zbyl na levičce jediný hráč. Přesto 
jsme v prvním utkání proti TJ Svitavy 
bojovali statečně až do konce. Prv-
ní sadu jsme vyhráli, ale další dvě 
v koncovkách ztratili. Bohužel další 
sobotní utkání se nám již nedařilo 
a s Bluevolley Ostrava, Jihostrojem 
České Budějovice i SK Prosek jsme 

prohráli 0:2, i když s Ostravou bylo 
utkání vyrovnané a s Jihostrojem 
jsme také sahali po zisku setu. V zá-
pase s Prosekem klukům došly síly.

Přesto jsme i v neděli měli šan-
ci na udržení, ale tu pohřbilo hned 
první utkání s Rousínovem. Ani 
proti VS Ostrava jsme neměli šanci 
na úspěch, a tak jsme v zápase se 

Lvy Praha již bojovali pouze o čest. 
Přesto se po prohraném prvním setu 
dokázali kluci zvednout a ve druhém 
zabojovali, zatlačili na soupeře po-
dáním a ve vyrovnané koncovce si 
druhou sadu vybojovali pro sebe. 
V tie-breaku se hrálo vyrovnaně 
do stavu 10:10, ale pak se povedla 
soupeři série bodů a bylo po zápase. 
Přesto si kluci dokázali, že volejbal 
hrát nezapomněli a v dalším průbě-
hu Českého poháru mohou bojovat 
o čelní příčky. Před mistrovstvím 
ČR se pokusíme náš kádr rozšířit, 
abychom nedoplatili i na této akci na 
nemocnost.

V únoru nás čeká turnaj České-
ho poháru, který uspořádáme v Mni-
chově Hradišti. Přijďte se v sobotu  
8. a v neděli 9. února podívat do 
sportovní haly Bios na špičkový 
žákovský volejbal a podpořit naše 
hráče.

Jiří Skřivan,
TJ Sokol Mnichovo Hradiště

Hoškovičtí bezmotoroví 
letci bilancovali
Letecká sezóna 2024 byla pro bez-
motorové letce působící na letišti 
Mnichovo Hradiště – Hoškovice ve-
lice úspěšná. Dne 25. ledna 2024 
v Jihoafrické republice zaletěl pilot 
Štefan Uher s kluzákem JS3 osobní 
rekord na trati polygon 516 km prů-
měrnou rychlostí 164,63 km/h. 

Navzdory nepříznivému počasí 
v Čechách, které v roce 2024 nabídlo 
jen několik málo letových dnů vhod-
ných pro sportovní létání, se dařilo  
i pilotům startujícím z našeho letiště. 
Celkem 13 sportovců Turnovského 
aeroklubu nalétalo v roce 2024 více 
než 200 letových hodin, při kterých 
ulétli celkovou vzdálenost 15.353 
km.

V celostátní plachtařské soutě-
ži se Turnovský aeroklub umístil na 
celkovém 20. místě z 69 soutěžících 
aeroklubů působících v ČR s celko-
vým počtem 16.829 bodů. Nejlepší 

sportovní výkon na území ČR zaletěl 
pilot Karel Balatka dne 25. července 
2024 na kluzáku Ventus 2CX na troj-
úhelníkové trati o délce 499 km (Mni-
chovo Hradiště – Jestřebí – Doubice 
– Mnichovo Hradiště), průměrnou 
rychlostí 102,14 km/h s počtem 842 
bodů. 

Do roku 2025 přeji pilotům co 
nejvíce sportovních výkonů.

Jan Havlík, předseda
Turnovského aeroklubu

Shrnutí fotbalového podzimu: jak si vedli
starší žáci Mnichovohradišťského SK?

Kategorie starších žáků MSK prošla 
na začátku sezóny poměrně bouřli-
vým obdobím a změnami, které ne-
byly původně v plánu. Vinou popu-
lačně slabších ročníků 2010 a 2011 
bylo na soupisce týmu ještě týden 
před zahájením soutěže pouhých 
sedm nebo osm jmen. Veškeré sna-
hy o spojení či vzájemnou výpomoc 
s ostatními kluby z okolí nedopadly, 
proto muselo dojít k posunutí deseti 
nejtalentovanějších chlapců ročníku 
2012 o kategorii výše. Ač věkem ješ-
tě mladší žáci, museli si ze dne na 
den začít zvykat na hru na velkém 
hřišti v počtu 10+1, často proti výraz-
ně starším soupeřům. I z tohoto po-
hledu byla hlavním cílem při vstupu 
do této sezóny především záchrana 
soutěže a stabilizace kádru pro příští 
sezónu.

Po prvotních hektických dnech 
se situace během září celkem rych-
le stabilizovala a dostatečně široký 

kádr začal pod trenéry Pavlem Kne-
splem a Janem Laurynem ukazo-
vat pokroky. Základní kostru týmu 
vytvořili čtyři hráči ročníku 2010, na 
které se postupně nabalovali další 
hráči ročníků 2011 a 2012. Na zá-
věr podzimu už tým sehrál několik 
velmi vydařených duelů. V celkovém 
hodnocení dopadl podzim herně  
i výsledkově nad očekávání dobře. 
Z 12 soutěžních zápasů získal tým 
MSK 18 bodů a tato bilance nás 
po polovině soutěže řadí na pěkné 
7. místo ve čtrnáctičlenné tabulce. 
Potěšitelný je kromě předváděné hry 
i výrazný náskok na sestupové příč-
ky. V jarní části soutěže tak bude mít 
mladý tým prostor na další zlepšová-
ní a růst výkonnosti bez sestupových 
starostí.

Aktuálně je v plném proudu zim-
ní příprava před jarní částí soutěže. 
Tým se účastní zimní ligy na umělé 
trávě v Turnově. Ročník 2012 kromě 

toho potvrzuje svoji nadstandardní 
kvalitu i výhrami na halových turna-
jích. Z dosud tří odehraných turna-
jů (Kosmonosy, Říčany a Železný 
Brod) si drží stoprocentní bilanci tří 
prvenství (celková bilance 16 zá-
pasů, 15 výher a jedna remíza při 
skóre 57:4). 

Sladkou odměnou a třešničkou 
na dortu bude po těžké sezóně 
účast na největším mládežnickém 
fotbalovém turnaji ve švédském Gö-
teborgu, kde kluci v červenci poměří 
síly s celky z celého světa. Pokud by 
se některý subjekt či firma z okolí 
Mnichova Hradiště chtěla podílet na 
splnění tohoto fotbalového snu žá-
kovského týmu, kontaktujte prosím 
kvůli detailům možné spolupráce 
hlavního trenéra Pavla Knespla na 
telefonu 731 295 354. 

Pavel Knespl
Mnichovohradišťský SK

Kam letos vyrazíme s klubem turistů?
Začátek roku tradičně věnujeme bi-
lancování roku uplynulého a pláno-
vání toho současného. Pravidelně 
se v první polovině ledna scházíme 
na členské schůzi, která je otevřená 
nejen našim členům, ale i přízniv-
cům či zájemcům o členství. Na té 
letošní jsme se potkali ve středu  
8. ledna v hojném počtu 36 účastní-
ků. Díky pomoci našich členek jsme 
vykouzlili pro přítomné oku i žaludku 
lahodící občerstvení, které ale bylo 
nutné si nejprve zasloužit. Program 
byl bohatý – od rekapitulace loňské 
činnosti přes shrnutí hospodaření, 
návrh rozpočtu a členských příspěv-
ků a zprávu kontrolora k plánům na 
rok letošní. Došlo i na volbu členů 
výboru po dvou letech a rozšíření 
našich řad o Jitku Thorovskou, kte-
rá je již osvědčenou vedoucí našich 
seniorských akcí. Děkujeme všem, 

kteří dorazili na naše lednové se-
tkání, dále těm, kteří se podíleli na 
přípravách akce a přispěli i drobným 
občerstvením. 

Co nás, respektive vás, letos 
vlastně čeká? Senioři se mohou tě-
šit v zimních měsících na výlety po 
blízkém okolí Mnichova Hradiště,  
v únoru na valentýnskou procházku, 
zajedou okouknout kvetoucí bledule, 
mohou si lámat hlavy, kam je zavede 
tajný výlet, v létě se jet zchladit do 
Jizerských hor nebo Krkonoš či se 
na podzim chystat do Nového Města 
nad Metují a do Pekla. Jejich výletů 
ale bude samozřejmě mnohem více. 
Helena Pöllová a Jitka Thorovská 
mají na každý měsíc něco. Dále 
vám nabízíme například procházky 
Prahou, na Kokořínsko, za rozhled-
nami, do Lužice, na Českolipsko, 
Lovosicko, na vodu, noční pochod či 

dětský čundr, v říjnu pak na tradiční 
víkendový přechod. Nabídka bude 
pestrá a budeme ji termínově dále 
zpřesňovat. 

Jisté však je, že vás již nyní zve-
me na tradiční zahajovací jarní výlet 
sezóny Zásadně na Zásadku. Letos, 
v neděli 13. dubna, proběhne již 8. 
ročník této akce, kdy vás zveme na 
velikonočně vyzdobenou zříceninu 
Zásadka, abychom se společně 
potkali a pomyslně zahájili naše ce-
loroční putování. Těšíme se na vás!

Pokud byste chtěli ohledně na-
šich akcí podrobnější informace, 
můžete si je pročíst na našem webu 
(www.kctmh.cz) – naleznete je tam 
ve stručné prezentací. 

Markéta Tomášová,
Klub českých turistů, 

odbor Mnichovo Hradiště
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Splněný sen, hodnotí Daniel Vrkoslav svou účast na letošním 
Dakaru. Na trať legendárního závodu se díky němu vrátil i LIAZ
Když v pátek 17. ledna projel zá-
vodní kamion s Martinem Macíkem 
ml. za volantem cílovou čárou, bylo 
jasné, že v letošním 47. ročníku 
závodu Rally Dakar v kategorii ka-
mionů zopakoval svůj loňský triumf. 
Obrovskou radost, kterou sdílel s po-
sádkou Macík-Tomášek-Švanda celý 
tým MM Technology, měl také Daniel 
Vrkoslav z Mnichova Hradiště, který 
se Dakaru zúčastnil jako mechanik.

Dva roky nazpět, v souvislosti  
s připomínkou LIAZu se v Hradišti 
o Rally Dakar hodně mluvilo a na-
jednou tu máme dalšího přímého 
aktéra tohoto extrémního závodu. 
Přibližte, za jakých okolností vaše 
dakarské angažmá vzniklo?

Vloni na jaře jsem se účastnil 
závodu Morocco Desert Challenge. 
Během závodu jsem se potkal  
s Davidem Švandou, který mě viděl 
při práci. Když později týmu MM 
Technology vypadl mechanik, který 
je měl doprovázet na letošní Dakar, 
měli na mě od něj dobré reference 
a oslovili mě. Domluvili jsme se a já 
od poloviny října každý volný víkend 
vyjížděl do Sedlčan, kde se připra-
vovala auta týmu MM Technology na 
letošní Dakar.

Jak příprava probíhala?
V týmu, který je ryze český  

a patří Macíkovým, se připravují ne-
jen auta, se kterými Martin Macík ml. 
závodí, ale i nákladní vozy pro další 
týmy. Celkem jich bylo ze Sedlčan 
na Dakaru devět. Když jsem do pří-
prav naskočil, ještě jsme dokončova-
li auto pro Nizozemce Mitchela van 
den Brinka, pak už jsme se věnovali 
vlastní přípravě na Dakar. Já byl 
přidělený přímo k Martinu Macíkovi  
a jeho novému ivecu, Bohoušovi.

Popište nám, jak velká skupina 
mechaniků se jednomu autu na 
Dakaru věnuje.

Ke každému náklaďáku jsou 
přidělení tři mechanici, z nichž jeden 
je palubní a je společně s řidičem 
a navigátorem součástí závodní 
posádky. Další dva mechanici se 
starají o celkový stav vozu, o údrž-
bu, vyměňují oleje a další náplně, 
filtry... Ostatní mechanici jsou spe-
cialisté, třeba na nápravy, a můžete 
si je vyžádat. Ale stále platí, že při-
dělený mechanik musí specialistovi 
koukat pod ruce, protože jenom on 
nese za stav vozu zodpovědnost.  
S posádkou jsme byli i při údržbě 
v neustálém kontaktu. Mechanici 
jí musí být k dispozici i těsně před 
startem, kdyby se ještě cokoliv ob-
jevilo, a velmi důležitý je čas po 
návratu z etapy. Posádka sděluje, 
co se na trati dělo, jestli auto chytilo 
odněkud větší ránu nebo něco zlobi-
lo. Platí však pravidlo, že nejpozději 
šest hodin před startem další etapy 
si musí odejít lehnout, i když práce 
ještě není hotová. Potom odpověd-
nost přebírá ze zbývajících dvou 
hlavní mechanik. 

Pojďme na start závodu.
Do Saúdské Arábie jsme odléta-

li 29. prosince. Pro auta začala cesta 
už koncem listopadu. Po silnici doje-
la do Barcelony, kde probíhaly pod 
hlavičkou FIA první technické pře-
jímky, a odtud pokračovala po moři 
do Saúdské Arábie. V přístavu jsme 
si je vyzvedli 30. prosince a rovnou 
zamířili do prvního bivaku.

Bivak si máme představit jako 
zázemí vybudované uprostřed 
ničeho, nebo jste mívali základnu  
i v civilizaci a měli šanci z okolí 
něco vidět?

Na okraji města jsme bivakovali 
jen jednou, a to na předměstí Rijá-
du. Jinak šlo vždy o oplocený areál 
na písku, kde měl každý tým určené 
místo a zároveň tu bylo zázemí – jí-
delna, záchody, ošetřovna... Posled-
ní bivak byl v Subaytahu, což bylo 
opravdu uprostřed pustiny. Byli jsme 
tu bez mobilního signálu, obdivovali 
noční oblohu bez světelného smogu 
nebo Měsíc otočený o 90 stupňů, 
než jak jsme zvyklí od nás. Kromě 
přejezdů mezi bivaky jsme ale mno-
ho času na rozhlížení kolem sebe 
neměli. Buď jsme pracovali, nebo 
sbírali síly. 

Kamiony odstartují do nové etapy, 
co tou dobou mají na práci servis-
ní týmy?

Pro mechaniky je určující, jestli 
se v daný den přesouvá bivak, nebo 
ne. Pokud se přejíždí z jednoho mís-
ta do druhého, třeba v jednu hodinu 
v noci mechanici dokončí práci a ná-
sledně ještě tři hodiny bourají bivak. 
Následuje přesun a stavba nového 
bivaku, aby bylo vše připravené 
na servis, než dorazí auta z etapy. 
Letos těch přesunů k velké radosti 
všech naštěstí nebylo tolik. V Bis-
he, kde letošní 47. ročník začínal, 
jsme tak byli od 30. prosince až do 
7. ledna.

Jak si vedlo auto, které jste měl na 
starost?

Jelikož kategorii kamionů vyhrá-
lo, myslím že dobře. Problémů se 
během závodů samozřejmě řešilo 
spoustu, ostatně o tom Dakar je. 
Také jsme měli noc, kdy jsme do-
končili práci, jen tak tak stihli snídani 

a už se startovalo do nové etapy. 
Samozřejmě záleží i na štěstí. Jako 
třeba v případě, kdy otevřete kapotu  
a vidíte v kladkách zapíchnutý kla-
cek a úplně obroušený řemen. V to-
mhle případě stačilo, aby byla etapa 
třeba o 20 kilometrů delší a výsledek 
mohl být ohrožen. Aby auto doje-
lo na prvním místě, musí zkrátka 
všechno zapadnout na svoje místo. 
Kvalitní řidič, navigátor, mechanik, 
servisní tým, dobře připravené auto 
a nesmí chybět ani trocha štěstí. Bo-
houšovi, tak se přezdívá autu Marti-
na Macíka, se naštěstí velké defekty 
vyhnuly.

Vzpomínám si na vyprávění 
účastníků Dakaru z 80. let, kteří 
jeli pod značkou LIAZ a vzpomí-
nali na pomoc, kterou si v pouš-
ti někdy navzájem poskytovali  
i konkurenční týmy. Děje se něco 
takového i dnes?

Řekl bych, že dnes už je soutěž 
natolik zprofesionalizovaná, že už 
moc ne. Ale v našem případě byla 
situace specifická. Tím, že v Sedlča-
nech se stavělo kromě tří vozů, které 
jsme měli na tzv. „full service“, ještě 
šest dalších aut, pomáhali jsme tu  
a tam kolegům i z jiných týmů, když 
si nevěděli rady nebo jim chyběly 
díly. Náhradní díly totiž docházely 
obecně rychleji, než se předpoklá-
dalo.

Čím to?
Zejména v první polovině závo-

du se auta vracela úplně domlácená. 
Díly se tak ve větší míře opravovaly, 
abychom si je pošetřili do druhé půle 
závodu. Nejvíc autům ubližovaly ex-

trémně tvrdé keře, zakrslé stromky  
a velbloudí tráva. V první polovině 
se jela také speciální etapa 48H 
Chrono, po níž následovalo jedno-
značně nejvíc servisních zásahů. 

O co v této etapě jde?
Chrono se jede dva dny bez vět-

šího servisního zásahu. Pouze na 
jednom vybraném místě jsme mohli 
auto zběžně zkontrolovat a vyměnit 
kola, posádky pak pokračovaly do 
jednoho z bivaků, který si muse-
ly vybrat dle svého uvážení. Tady 
šlo o strategii, jak dojet co nejdál  
a zároveň se vyhnout penalizaci, pro-
tože bivaky se v určené časy zavíra-
ly. Pokud posádka dojezd nestihla  
a musela nocovat v dunách, čas jí 
dál běžel, jako by byla na cestě ce-
lou noc. Co se týče servisu, posádky 
si mohly na autech opravit jen to, na 
co měly vybavení s sebou, a musely 
se obejít bez ostatních mechaniků. 

Během téhle etapy jsem měl 
poměrně výrazný zážitek. S tý-
mem jsme byli na trati a poskytovali 
servis. Kamiony přijížděly a řadily 
se v jedné dlouhé řadě podobně 
jako formule do boxů. Mezi námi 
se pohybovala italská influencerka, 
která o Dakaru referovala. Natáčela 
nás při práci, zatímco se blížil další 
náklaďák a mířil přímo na místo, kde 
stála. Všiml jsem si toho, popadl ji za 
batoh a odtáhl dva metry stranou. 
Později mi přišla poděkovat, že si vů-
bec nevšimla, co jí hrozilo. Ono se to 
zvenku nezdá, ale výhled z kamionů 
je dost omezený a řidič přímo před 
sebe vlastně nevidí.

Pro veřejnost byla překvapením 

návštěva prezidenta Pavla. Věděli 
jste, že se na Dakaru ukáže?

Dozvěděli jsme se to den pře-
dem. Musím říct, že to bylo příjem-
né překvapení. Koho by napadlo, 
že se potká s českým prezidentem  
v poušti v Saúdské Arábii. Ostatní 
zahraniční týmy nám, Čechům, tohle 
setkání záviděly. Jestli se nepletu, 
přišel pozdravit všechny české týmy. 
První den se i svezl náklaďákem,  
u nás byl druhý den. Ukázali jsme 
mu, jak jsme zařízení, společně 
jsme se vyfotili, na závěr nám popřál 
hodně štěstí a pokračoval dál.

Vám štěstí jednoznačně přálo...
Když auto projelo cílem, zavlád-

la samozřejmě velká euforie. Pro 
nás mechaniky ale práce neskon-
čila. Čekala nás přejímka, na které 
jsme komisařům FIA asistovali při 
kontrole vybraných parametrů. Po-
tom, co jsme úspěšně prošli, bylo 
vítězství oficiální. Po oslavě jsme 
sbalili bivak, všechno naložili do aut 
a dva dny se přesouvali z východu 
Saúdské Arábie na západ.

Jeden ročník skončil a fanoušci 
už mohou vyhlížet Dakar s po-
řadovým číslem 48. Je už jasné, 
jestli budete opět jeho přímým 
účastníkem?

Přiletěli jsme teprve před něko-
lika dny. Až se opět přes Barcelonu 
vrátí i auta do Čech, potkáme se  
a letošní Dakar zhodnotíme. Uvidí-
me...

Řekl bych, že pro lidi, kteří se vě-
nují autům a motosportu, může 
být účast na Dakaru splněným 

snem. Bylo to tak i ve vašem pří-
padě?

Jednoznačně, odmala jsem se 
pohyboval mezi lidmi, kteří se věno-
vali autům, takže jsem hltal každou 
zprávu o Dakaru. Ten navíc měl  
a pořád má pověst největšího a nej-
těžšího závodu svého druhu na svě-
tě. Takže jde o splněný dětský sen. 
Zážitek to byl tím větší, že náš tým 
ve své kategorii rovnou zvítězil.

Co vám bude letošní Dakar připo-
mínat?

Lídr každé kategorie dostává 
za průběžné vedení po každé etapě 
medaili. Díky tomu, že náš tým byl 
ve vedení už od druhé etapy, podaři-
lo se nastřádat medailí tolik, že i ka-
ždý z mechaniků mohl jednu z nich 
dostat jako suvenýr. Přivezl jsem si 
také pamětní medaili, nechal si ná-
ramek s čipem, kterým jsme se do-
stávali do bivaků, samozřejmě písek 
z pouště, od jednoho fotografa jsem 
dostal novinářskou vestu, a protože 
kromě servisu našeho auta jsem měl 
na starost také komunikaci s týmem 
otce a syna van den Brinkových, na 
památku jsem si s nimi vyměnil tý-
mové tričko. A pak mám ještě jeden 
zvláštní suvenýr. Vzhledem k tomu, 
že jsem z Mnichova Hradiště a Hra-
diště je město LIAZu, vzal jsem si  
s sebou model liazky, kterou si měs-
to nechalo vyrobit u příležitosti 70 let 
LIAZu v Mnichově Hradišti. LIAZ tak 
měl v roce 40. výročí jeho prvního 
účinkování na Dakaru opět svého 
zástupce na trati a já mám doma 
LIAZku, která byla na Dakaru.

   Martin Weiss

LIAZ PO LETECH OPĚT NA RALLY DAKAR

V písku a prachu arabské pouště sestavil Daniel Vrkoslav model závodní 
lizky, aby se LIAZ v roce, kdy si připomínáme 40. výročí jeho prvního 
účinkování na Dakaru, alespoň symbolicky na trať závodu navrátil. 

Daniel Vrkoslav (vpravo) byl na 47. ročníku Rally Dakar členem servisního týmu vítězné posádky v kategorii kamionů.
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Typická příjmení Mnichovohradišťska: Stránský
Vznik příjmení

Příjmení Stránský bylo odvoze-
no od místa, kde dotyčný bydlel – na 
stráni. Velký počet příjmení i celých 
rodů je dán tím, že když se zaklá-
daly osady, vybírala se pro stavbu 
obydlí ta část katastru, kde nebyla 
půda schopná orby. Stráně, kame-
nité pláně nebo půda horší kvality.  
V kopcovitém terénu vzniklo v osadě 
i více Stránských bez příbuzenského 
vztahu. Pro rozlišení proto měli ještě 
rozlišení například „horní Stránský“ 
nebo „dolní Stránský“.

Největší hustota Stránských 
(mimo Prahy) podle údajů z roku 
2016 je v horách a podhůřích: Kr-
konoše, Jihlava, Vysočina a okolo 
Brna. V celé republice bylo 2 917 
mužů a 3 019 žen tohoto příjmení. 
Z toho v ORP Mnichovo Hradiště 21 
mužů a 16 žen.

Na přelomu 17. a 18. století se 
v Maníkovicích objevilo několik rodin 
Stránských, které nakupovaly statky 
původních majitelů. Rodiny měly 
i přes 10 dětí, ale u dětí byla velká 
úmrtnost. Soustředily se ve statcích, 
které později (1770) dostaly čísla 2, 
4, 5 a 6. Hoši a dívky se ženili a pro-
vdávaly do okolních vesnic. Tak se 
Josef Stránský (* 1765) z pozdějšího 
čp. 4 přiženil v roce 1788 do Veselé 
čp. 21 k Veronice Bartošové. Založili 
rod, který trvá do současnosti. Rod 
Stránských v čp. 6 mohl v roce 1831 
vymřít, když banda loupežníka Vác-
lava Babinského ve stodole umučila 
a zardousila hospodáře a jeho ženu. 
Jen děti Kateřina a Jiří zázrakem 
přežily na peci, když svíčka propálila 
stůl a na hliněné podlaze zhasla. Jiří, 
když dospěl, převzal statek a začal 
hospodařit. Jeho syn Josef si vzal 
Barboru, roz. Paříkovou z Bradlece, 
a založili silný rod. Měli devět dětí  
a z toho pět se jich dožilo dospělosti. 
Růžena (* 1881, provd. Švermová), 
Anna (* 1883, provd. Zíbnerová), 
Bohuslav (* 1886), Josef (* 1888)  
a Marie (provd. Vyhlasová).

Já, Vratislav Šverma, jsem 
osobně geneticky do tohoto příběhu 

zatažen. V Maníkovicích čp. 6 v roce 
1831 osiřely dvě děti, Kateřina a Jiří. 
Potomci Kateřiny Stránské jsou za-
psáni v genech mé matky Ludmily 
Studničné a potomci Jiřího Strán-
ského v genech mého otce Václava 
Švermy. V mém těle se 29. ledna 
1936 po 105 letech geny Stránských 
opět spojily.

Osudy Stránských z Veselé
V roce 1788 se přiženil Josef 

Stránský (* 1763) z Maníkovic čp. 4 
do Veselé k Veronice Bartošové do 
čp. 21. Založili rod, který v odnožích 
trvá až do dnešních dnů. Narodilo se 
jim 16 dětí, ale sedm jich do jednoho 
roku zemřelo. Další pokračovatelé 
rodu, Václav a Kateřina, měli pět 
dětí, z toho jedno zemřelo malé. Ná-
sledovaly další děti, Václav a Kateři-
na měli osm dětí, z toho tři zemřely 
do jednoho roku. Potom Antonín 
Stránský a Marie, roz. Studničná ze 
sousedního statku čp. 17, měli jen 
dvě děti, Václava a Františka, oba 
se dožili přes 80 let. František pokra-
čoval v hospodaření a starší Václav 
šel na studia, a potom žil jako účetní 

v mnichovohradišťském cukrovaru. 
Jeho starší syn odešel na strojní 
průmyslovku v Novém Bydžově  
a založil rodinu s Alenou, roz. Rutrlo-
vou, v Hradci Králové. Měli dvě dce-
ry, a tím odnož Stránských vymřela 
„po meči“.

Ve Veselé čp. 21 měl František 
s Annou, roz. Brožovou, tři dcery, 
Marii, Boženu a Jarmilu. Také s nimi 
rod vymřel „po meči“.

Ve 20. století na rod Stránských 
z Veselé čp. 21 dolehlo několik ran 
osudu, které silně ovlivnily život 
celého rodu. Nejdříve to bylo naro-
zení 9. dubna 1942 syna Václava 
Stránského – Vlastimila. Při těžkém 
porodu, kdy se rozhodovalo o živo-
tě matky a syna, došlo k poranění 
mozku dítěte od porodnických kleští. 
Vlastimil i matka přežili, ale z dítěte 
se stal celoživotní invalida, který po-
třeboval stálou péči. Špatně chodil, 
ovládal dobře jen půlku těla a špat-
ně mluvil. Jinak byl hodný, staral se  
o králíky a snažil se pomáhat v rodi-
ně. S rodinou žil až do smrti rodičů  
v 90. letech, poté byl umístěn do pe-
čovatelského zařízení ve Vlčím Poli. 

Posléze žil v Domově Modrý Kámen 
v Mnichově Hradišti. Zemřel 16. října 
2015 v nemocnici v Mladé Boleslavi.

Další neštěstí v rodině se stalo 
v roce 1950, kdy od blesku začala 
hořet tašková střecha nad chlévy 
a oheň se rychle šířil na doškovou 
střechu domu. Po uhašení požáru 
s pomocí známých se dům opravil 
a zvedla se nová tašková střecha 
domu.

Nejhorší chvíle prožil rod, když 
byla 30. září 1963 ve svých 17 letech 
zavražděna dcera Jarmila. 

Konec statku a rodiny Strán-
ských, Maníkovice čp. 6

Statek v Maníkovicích čp. 6 
vlastnila v roce 1911 Barbora Strán-
ská a po ní její syn Josef Stránský  
s manželkou Marií, rozenou Hy-
kovou. Manželé byli bezdětní. Jo-
sef Stránský zemřel v roce 1958, 
krátce po vstupu do zemědělského 
družstva Ptýrov. Marie Stránská  
v Maníkovicích zemřela v roce 1967,  
v posledních letech s ní žil na býva-
lém statku Václav Huňát od Braňky, 
který jí pak dosloužil k smrti a sám 
zde dožil do své smrti v roce 1976. 
Statek byl tedy v držení rodiny Strán-
ských nepřetržitě 180 let.

Po smrti Marie Stránské zdědil 
čp. 6 v roce 1967 její těžce nemoc-
ný bratr Josef Hyka a po jeho smrti 
v roce 1978 jeho dcera Anna, v té 
době studující vysokou školu.

Bývalý statek byl již dlouhou 
dobu ve špatném stavu, léta neudr-
žované hospodářské budovy i vlhké 
domovní stavení chátraly, stodolu 
využívalo po kolektivizaci zeměděl-
ské družstvo. 

Vzhledem k absenci jakýchkoliv 
podmínek k udržování zchátralé-
ho statku byla majitelka nucena jej  
v roce 1993 prodat. Nastávající ma-
jitel zde postavil nový bytový dům 
na konci dvora, a ostatní stavby  
a celou parcelu přestavěl na rekre-
ační pobyt.

Vratislav Šverma, 
Mnichovohradišťský spolek 

genealogů

Rody Stránských, majitelé domů 
a polnosti v Maníkovicích:

čp. 2
1715 vlastnil Václav Stránský, 1724 Josef 
1724 Jan, 1753 Josef
1870 kupuje dům Josef Taran, který v domě zřídil „hospodu u obory“. 
Možná zde byla již za Stránských.

čp. 4
1606 první známý majitel byl Honza Rojův
1719 koupil Václav Stránský za 300 kop, polí 36 strychů
1756 Josef za 350 kop
1793 Václav za 200 kop
1831 Jan, v roce 1877 prodal Jindřichu Melníkovi

čp. 5
1608 první známý majitel byl Mikuláš Krejčí
1714 koupil Václav Stránský za 190 kop
1719 Jiřík za 250 kop
1726 Václav za 230 kop
1733 Jan za 260 kop
1754 Václav za 315 kop, v roce 1762 prodal Bavorovi za 442 kop

čp. 6
1590 první známý majitel byl Jiří Novák
1770 Jan Stránský za 440 kop
1814 Jiří (byl zavražděn se svou manželkou tlupou loupežníka 
Babinského 9. října 1831)
1849 syn Jiří
1870 Josef
1811 Barbora, pak syn Josef s manželkou do roku 1967 – bezdětní
1950 nepříbuzenský majitel

čp. 14
1703 první známý majitel byl Václav Zeller
1718 Václav Stránský za 100 kop
1726 Jiřík za 80 kop až do roku 1729, kdy koupil Mansfeld za 95 kop.

Statek Stránských, Veselá čp. 21. Malba asi z počátku 20. století, ještě se starou 
doškovou stodolou uprostřed dvora

Antonín Stránský (*1871) a Marie, roz. Studničná (*1876). Svatba v roce 1907.

KALENDÁR AKCÍˇ

13. ÚNORA, 19:00 BEZ TRENEK  

14. ÚNORA, 20:00 CAPTAIN AMERICA: NOVÝ SVĚT

KINO

12. ÚNORA, 19:00 JESENÍKY – KRÁLOVSTVÍ HORSKÉ DIVOČINY

8. ÚNORA, 20:00 V DOBRÉM I ZLÉM

9. ÚNORA, 15:00 ODVÁŽNÁ VAIANA 2

7. ÚNORA, 20:00 VLNY

6. ÚNORA, 19:00 BABYGIRL

5. ÚNORA, 19:00 NIKDO MĚ NEMÁ RÁD 

12. ÚNORA, 10:00 DOPOLEDNÍ PROMÍTÁNÍ TAJEMSTVÍ SMRTI 

15. ÚNORA, 15:00, DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ PRO DĚTI
OBUŠKU, Z PYTLE VEN

12. A 26. ÚNORA, 15:00, ZASEDACÍ MÍSTNOST MĚSTS. ÚŘADU
KONZULTACE ARCHITEKTA MĚSTA S VEŘEJNOSTÍ

OSTATNÍ

DIVADLO

15. ÚNORA, 20:00 VLNY

14. ÚNORA, 17:30, DŮM LUDMILA, VESELÁ, NA NÁVSI 229
SCHŮZKA MNICHOVOHRADIŠŤSKÉHO SPOLKU GENEALOGŮ

21. ÚNORA, 20:00 BRIDGET JONESOVÁ: LÁSKOU ŠÍLENÁ 

22. ÚNORA, 17:00 ZLATOVLÁSKA

20. ÚNORA, 19:00 NIKDO MĚ NEMÁ RÁD 

16. ÚNORA, 15:00 JEŽEK SONIC 3

19. ÚNORA, 19:00 V DOBRÉM I ZLÉM

22. ÚNORA, 20:00 CAPTAIN AMERICA: NOVÝ SVĚT 

28. ÚNORA, 20:00 TICHÁ POŠTA  

27. ÚNORA, 19:00 BRIDGET JONESOVÁ: LÁSKOU ŠÍLENÁ 

23. ÚNORA, 15:00 JÁ, REBELKA

26. ÚNORA, 19:00 MARIA

2. ÚNORA, 15:00 PYŠNÁ PRINCEZNA

18. ÚNORA, 19:00, KONCERT
FRANCOUZSKÉ EPIGRAFY - NOVÝ TERMÍN

KLUB DĚTÍ A MLÁDEŽE
4. ÚNORA, 17:00 AŽ 19:00
KERAMICKÁ DÍLNA PRO VEŘEJNOST
4. A 18. ÚNORA, 17:15 AŽ 21:15
VEČER S DUNGEONS & DRAGONS
8. ÚNORA, 9:00 AŽ 13:00
KURZ ŠITÍ PRO DĚTI I DOSPĚLÉ
21. AŽ 22. ÚNORA, 18:00 AŽ 11:00
PŘESPÁNÍ V KLUBU – TAJUPLNÝ OSTROV

5., 12., 19. A 26. ÚNORA, 9:00 AŽ 11:00
MINIŠKOLKA 2 (STŘEDA)
6., 13., 20. A 27. ÚNORA, 9:00 AŽ 11:00
KLUB KORÁLEK
6., 13., 20. A 27. ÚNORA, 9:00 AŽ 11:00
DOPOLEDNÍ KERAMICKÝ KLUB
7., 14., 21. A 28. ÚNORA, 8:30 AŽ 11:30
MINIŠKOLKA 3 (PÁTEK)

20. ÚNORA, 19:00, DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ
TLUSTÝ PRASE

1. ÚNORA, 20:00 PADDINGTON V DŽUNGLI

25. ÚNORA, 19:00, DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ
VŠECHNY BÁJEČNÝ VĚCI

PLESY
8. ÚNORA, 20:00, SÁL ZŠ STUDENTSKÁ
XVI. REPREZENTAČNÍ PLES MĚSTA MNICHOVO HRADIŠTĚ
22. ÚNORA, SÁL ZŠ STUDENTSKÁ
PLES SDH MNICHOVO HRADIŠTĚ

15. ÚNORA, 18:30, KLUB SYCHROVÁK, SYCHROV
KONCERT KAPELY RAJTARAJ V SYCHROVÁKU

3., 10., 17. A 24. ÚNORA, 9:00 AŽ 11:00
PONDĚLNÍ DOPOLEDNÍ HERNIČKA
4., 11., 18. A 25. ÚNORA, 9:00 AŽ 11:00
KLUB SLUNÍČKO

26. ÚNORA, 10:00 DOPOLEDNÍ PROMÍTÁNÍ LÉTO S EVŽENEM

15. ÚNORA, 14:00, KLUB SYCHROVÁK, SYCHROV
KURZ ROUBOVÁNÍ

14. ÚNORA, 20:30, ROCK POSILOVNA MNICHOVO HRADIŠTĚ
RETRO DISKO

17. ÚNORA, 17:00, SÁL KLUBU MN. HRADIŠTĚ S.R.O.
VEŘEJNÉ ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA MĚSTA 
20. ÚNORA, 18:00, KOČÁROVNA NA FAŘE
CISTERCIÁCI A HRADIŠTĚ (PAVEL SOSNOVEC)

22. ÚNORA, 10:00, POD JEDNOU STŘECHOU, MUŽSKÝ 28, BOSEŇ
WORKSHOP PAŠÍK JDE POD KUDLU: OD ČUMÁČKU PO OCÁSEK
23. ÚNORA, 10:00, POD JEDNOU STŘECHOU, MUŽSKÝ 28, BOSEŇ
MASOPUST NA MUŽSKÉM

28. ÚNORA, 20:00, ROCK POSILOVNA MNICHOVO HRADIŠTĚ 
FOTBALOVÝ PLES
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Jaký program chystá muzeum v roce 2025?

Když Hradištěm procházely stovky válečných zajatců...

Muzeum města Mnichovo Hradiště 
není jen institucí, která se stará o 
sběr a následné uchování sbírko-
vých předmětů, historických doku-
mentů nebo vzpomínek pamětníků. 
Stávající trojice pracovníků muzea 
nabízí v posledních letech pestrou 
nabídku akcí rozhodně neprobíhají-
cích pouze za jeho zdmi. Akce pro 
širokou veřejnost se během celého 
kalendářního roku odehrávají i na 
různých místech po městě a v jeho 
okolí. 

Nahlédněte do přiloženého pro-
gramu a podívejte se, co vše na le-
tošní rok chystáme. Několik událostí 
máme ještě v jednání, takže prosím 
sledujte naše webové stránky www.
muzeum.mnhradiste.cz, facebook 
muzea, instagram muzea nebo čtěte 
Kamelot. Na všech těchto místech 
v průběhu roku zveřejňujeme infor-
mace o tom, co se u nás v nejbližší 
době připravuje.

První akcí, na kterou bychom 
vás rádi pozvali, je přednáška. V úte-
rý 18. března spolu s námi zajděte 
od 17 hodin do nově zrekonstruova-
ného Klubu na náměstí, kde na sále 
uvedeme povídání PhDr. Martina 
Nekoly, Ph.D., na téma Po stopách 
Čechů ve světě. 

Následující měsíc zahajujeme 
turistickou sezonu. Od první soboty 
v dubnu lze navštívit muzejní expo-
zice umístěné ve 2. patře mnicho-
vohradišťského zámku. A naopak 
poslední sobotu v dubnu si přivsta-
neme a vyrazíme na ranní procház-
ku s ornitologem Pavlem Kverkem. 
Připojíme se tak k celorepublikové 
akci, která se jmenuje Vítání ptačí-
ho zpěvu. Sejdeme se u Jizery, na 
parkovišti u pláže Na Kamínkách, 
projdeme se kolem řeky. Kromě 
poslechu hlasů ptáků a odborného 
určování jednotlivých druhů zavzpo-
mínáme i na místního ornitologa a 
lékaře Alfréda Hořice (1865–1945).

Od čtvrtka 1. května až do úterý 
28. října bude k dispozici hlavní mu-
zejní výstava roku. Letos jsme zvolili 

téma „Mnichovo Hradiště inspirující“. 
Mnichovým Hradištěm totiž byli a 
stále jsou inspirováni lidé různých 
profesí. Návštěvníky výstava sezná-
mí s tím, jak s motivem města pra-
cují architekti, malíři, sochaři, foto-
grafové, spisovatelé, grafici, řezbáři, 
básníci nebo třeba kováři. Jak město 
působí na současné autory, jak na 
současné studenty? A jak ovlivnilo 
tvůrce v letech dávno minulých? 
Inspirovalo naše město i běžného 
občana a přimělo ho k tvorbě? 

Na schůzkách Komise pro kul-
turu, cestovní ruch a letopisectví v 
minulých letech vznikla myšlenka na 
realizaci naučné stezky městem. Od 
myšlenky se nyní aktuálně dostá-
váme k realizaci. V tuto chvíli nás 
v muzeu totiž čeká několik měsíců 
intenzivní práce na přípravách textů, 
fotografií a pak spolupráce s grafi-
kem na dvanácti nových informač-
ních tabulích, které po městě budou 
umístěny. V květnu bychom se rádi 
po trase nově vznikající naučné 
stezky prošli a seznámili zájemce s 
obsahem panelů na jednotlivých za-
staveních. Termín procházky upřes-
níme, nejspíše půjde o odpoledne 
nebo navečer některého z všedních 
dní ke konci tohoto měsíce. Podle 
délky trasy uvažujeme o rozdělení 
vycházky na dva termíny.

Květnová a červnová dopoledne 
letos ještě naposledy v prostorách 
muzea v zámku věnujeme škol-
ním dětem. Připravujeme tradiční 
program určený žákům 1. stupně 
základních škol. Obvykle tyto pro-
gramy navštíví více než tisíc dětí ze 
škol nejen z Mnichova Hradiště, ale 
i okolí.

Také o letních prázdninách na-
bídneme dětem tradiční program, a 
to v podobě truhlářských dílniček, 
které připravuje místní Jednota bra-
trská. Přijďte si i vy se svými dětmi 
nebo vnoučaty vlastnoručně vyrobit 
výrobek ze dřeva. Zvládnou to děti 
od přibližně čtyř let. Termíny dílniček 
jsou v létě dva – sobota 12. červen-

ce a sobota 16. srpna, vyrábí se 
vždy od 9 do 15 hodin.

Na Sousedské slavnosti v sobo-
tu 13. září budeme nejspíše opět po-
řádat komentované prohlídky věže 
radnice, v níž se nachází muzejní 
expozice představující historii města 
Mnichova Hradiště.

Asociace muzeí a galerií každo-

ročně pořádá celorepublikový festi-
val Muzejní noc a my se vždy rádi 
přidáváme. V letošním roce jsme 
pro tuto událost vyhradili závěr turi-
stické sezony a termín v pátek 31. 
října. Pokud k nám na Muzejní noc 
dorazíte, budete se naposledy moci 
projít naším městským muzeem a 
prohlédnout si prostory, které poté 

již nebudou z důvodu stěhování do 
jiných prostor veřejnosti přístupné. 
Také necháme výjimečně nahléd-
nout do míst, kam v muzeu běžně 
návštěvníky nepouštíme.

Na Dušičky, tedy 2. listopadu, 
připomínáme místního občana Fran-
tiška Mendíka. Tomu na jeho hrob 
přicházíme zapálit svíčku a poklá-

dáme věnec, jehož autorem je každý 
rok někdo jiný. Chcete být právě vy 
letos tím, kdo věnec vlastnoručně 
zhotoví? Prosím, ozvěte se nám, 
domluvíme se s vámi na podrobnos-
tech.

V listopadu s námi můžete vy-
razit ven i o víkendu. Na druhou 
sobotu měsíce listopadu chystáme 
oblíbenou akci Významní zesnulí. 
Jde o komentovanou procházku po 
místním hřbitově spojenou se vzpo-
mínáním a povídáním o význam-
ných osobnostech našeho města, 
které již nejsou mezi námi. Letos se 
zaměříme na místní učitele.

Dále bychom v podzimních 
měsících rádi uspořádali další Vir-
tuální procházku městem. Napříč 
časem se plánujeme projít ulicí Víta 
Nejedlého a nejbližším okolím. Pro-
mítání bude zcela nově zpracováno 
a doplněno o nově zdigitalizované 
fotografie a videa. Termín této akce, 
která proběhne jako obvykle v kině, 
ještě upřesníme později. Zde bych 
ráda poprosila čtenáře o fotografie a 
videa z jakékoli části Mnichova Hra-
diště nebo i okolí města, nejen z uli-
ce Víta Nejedlého. Do muzea nám je 
můžete kdykoli věnovat či zapůjčit k 
oskenování a digitalizaci. Volejte na 
tel. 720 981 281, pište na muzeum@
mnhradiste.cz

Na listopadová a prosincová do-
poledne v závěru kalendářního roku 
si v prostorách muzea připravíme 
program pro školní děti 1. stupně 
základních škol z Mnichova Hradiště 
a okolí.

Během roku bychom rádi zre-
alizovali i přednášku Mgr. Jany 
Brůžkové na téma Drobné sakrální 
památky, termín je zatím v jednání, 
místo konání bude na sále v Klubu 
na náměstí. Budeme vás určitě o 
této akci co nejdříve informovat.

Těšíme se na setkání s vámi na 
našich akcích.

    
Lucie Lupusoru,

Muzeum města Mn. Hradiště

V letošním roce si připomínáme 80 
let od konce druhé světové války. 
Před 10 lety, při příležitosti 70. vý-
ročí, jsme v Kamelotu zveřejňovali 
zápisy o roce 1945 v městské kro-
nice. V letošním roce bychom vám 
v několika příspěvcích chtěli přinést 
autentické vzpomínky pamětníků na 
události z konce války. 

V únoru 1945 procházely naším 
městem průvody zajatců. Kronikář 
Václav Pařík zaznamenal událost  
následujícími slovy: 

„Dne 15. února rozletěla se 
zpráva, že budou pochodovati na-
ším městem ruští zajatci a že jich 
bude mnoho. Zpráva byla pravdivá, 
zajatci tento den došli až do Březiny, 
kde bylo ustanoveno, že zůstanou 
přes noc. Když se zjistilo, v jak ubo-
hém stavu se tito lidé nacházejí, hla-
doví, bosí, roztrhaní, oblečení hadry, 
zkrátka lidské kostry koží potaže-
né, počali občané, jak městští, tak  
i z okolních vsí nikým nežádáni shá-
něti potraviny, kusy oděvu a obuvi. 
Bylo toho tolik, že sebrané věci mu-
sely býti odvezeny na voze. 

Dne 17. února 1945 pochodoval 
zdejším městem takovýto transport 
druhý za doprovodu německých vo-
jáků, v kterém se nacházeli zajatci 
národností ruské, anglické a polské. 
Druzí a třetí byli oblečeni obstojně. 
Zajatci ruští byli ubožáci, otrhaní  
a bosí. Byli ubytováni ve stodole 
haškovského dvora. Byla jim dána 
hojnost slámy, takže se dobře vy-
spali. Bylo jich celkem 1000 a dopro-

vázelo je 60 německých vojáků.
 Dne 19. února 1945 procházel 

městem opět nový transport zajatců 
cca 4000 osob čítající v doprovo-
du německého vojska. Zajatci byli 
Angličané a Kanaďané, vesměs 
lidé mladí, dobře oblečení a veselí. 
Přišli do města od Jičína. U budovy 
Hospodářského družstva odbočili, 
šli přes Marjánku (ulicí Sv. Čecha) 
směrem ke Klášteru Hradišti, zdravili 
potkávající občany pozdravem „ Na 
Zdar“. Stráže, zajatce hlídající, byli 
vojáci – Němci, surového bezohled-
ného jednání.“

Jeho zápisy dokládají i slova 
pamětníků. V něčem se vzpomínky 
odlišují, ale na tom podstatném se 
všichni shodují:  

„Když bylo oznámeno, že měs-
tem půjde průvod zajatců, měl tatí-
nek dalekohled a sledovali jsme, jak 
přicházejí od Hoškovic. Šli kolem 
našeho domu v Turnovské ulici. Bylo 
zakázáno jim cokoliv poskytnout, ale 
u špýcharu (dnes BADOS, pozn. 
red.) na schodech jim lidé necháva-
li jídlo. My s bratrem jsme tam ten 
chleba také dali. Když se po něm 
natahovali, Němci je surově mlátili, 
hlavně Rusy,“ vzpomíná Blanka Gla-
serová.

„Jednoho chladného dne za-
čátkem roku 1945 obdrželo místní 
obyvatelstvo pokyny týkající se zá-
kazu pohybu na ulicích, zatemnění 
i během dne a uzavření obchodů. 
Lidé tajně pozorovali ve špehýrkách 
zatemnění oken za záclonami, co 

se bude dít. Já jsem stála spolu se 
strýcem a dalšími lidmi v horním 
bytě domu v Turnovské ulici a dívali 
jsme se dolů na ulici. Nejdříve se 
na liduprázdné ulici objevily velmi 
pomalu jedoucí motorky ze směru 
od Hoškovic. Po jejich průjezdu pak 
následovala velká skupina velice 
zubožených lidí, která pokračovala 
kolem dívčí školy a dále přes ka-
menný most směrem na Klášter nad 
Jizerou. Ti lidé byli zřejmě i nemocní  
a různě zranění, jen v otrhaných 
hadrech, vyhublí, bez dostatečné 
obuvi, většinou ve dřevácích. Pohled 
na ně byl hrůzný a půjde se mnou až 
do konce života. Poté, co tento zá-
stup prošel, čekali jsme ozbrojenou 
stráž, která by celý pochod uzaví-
rala. Ta se ale neobjevila. Po chvíli 
však následoval zástup cca 200-300 
mužů, dobře a čistě oblečených, 

pochodujících v útvaru. Byli to letci, 
snad kanadští nebo britští, bylo zřej-
mé, že měli jiné zacházení. Teprve 
potom byl pochod uzavřen. 

Zpráva o této akci se po městě 
rozkřikla. Za tmy toho dne nosili lidé 
do jedné z cukráren v Turnovské ulici 
suchý tvrdý chléb, uvařené brambo-
ry. To vše bylo potom těmto lidem 
odvezeno na místo, kde přespávali, 
což bylo snad v cihelně na Klášteře 
nad Jizerou. Potraviny nesměly ob-
sahovat nic mastného, ani těžkého 
nebo maso, to by je zabilo,“ připojuje 
vzpomínku pamětnice, která si ne-
přeje zveřejnit své jméno.

Podobnu vzpomínku připojuje 
Libuše Vonásková: „Zajatci šli naší 
ulicí (Jiráskova, pozn. red.). My 
děti jsme stály za závěsy, ale dívat 
se nám rodiče nedovolili. Pamatuji 
se, že jsem slyšela pouze šoupání 

tisíců párů nohou a k tomu ostré 
německé povely. Působilo to na mě 
děsivě. Rodiče se na průvod dívali, 
maminka viděla, jak někteří ze za-
jatců v roztrhaných hadrech měli 
zbičovaná krvavá záda. Vzala tašku 
jablek a donesla ji k nádraží, kde se 
průvod zastavil. Tam je vysypala na 
hromádku a vyhladovělí lidé se na 
ně vrhli.“

„Všude už bylo vidět a cítit 
blízkost fronty. Nejprve procházely 
městem kolony válečných zajatců, 
přesunovaných Němci do západních 
oblastí. Byly to dlouhé zástupy vle-
koucích se lidí, zajatců všech národ-
ností, nejvíce však Sovětů. Ti měli 
na mantlech napsáno fosforeskující 
látkou velká písmena S A, což mělo 
znesnadnit případný útěk zajatce. 
Oproti anglickým a vůbec západním 
zajatcům byli Sověti daleko zubože-
nější, bylo vidět, že mají horší jídlo  
a mají ho méně. Kolony zajatců 
doprovázeli němečtí vojáci, vždy 
připraveni zasáhnout. Obyvatelstvo 
města, které zajatce sledovalo (my 
děti mezi nimi), mělo přísně zaká-
záno podat jim jakoukoli potravinu. 
Přesto se občas někdo odvážil  
v nestřeženém okamžiku hodit zajat-
ci kus chleba. Někdy se to podařilo, 
často však pokus skončil řvaním ně-
meckého vojáka, který zajatce, vzta-
hujícího ruku po chlebu, hnal zpátky 
do řady. V dolní části města se prý 
stalo, že jeden ze zajatců chytají-
cích chleba byl vojákem zastřelen. 
I já jsem byl svědkem varovného 

výstřelu německého vojáka v ulici 
Svatopluka Čecha, naštěstí jen do 
vzduchu. Přes všechno hlídání se 
několika sovětským vojákům poda-
řilo z transportu uprchnout a dostali 
se do lesů k partyzánům,“ zavzpo-
mínal Jan Touš.

„V únoru 1945 s blížící se fron-
tou vedli Němci přes Hoškovice za-
jaté Rusy, Francouze a Angličany. 
Přes noc byli „ubytováni“ ve Bře-
zině ve stodole u Novotných. Lidé  
z Hoškovic jim museli uvařit polév-
ku. Já jako chlapec jsem jim spolu 
s ostatními jídlo do Březiny vezl. Po-
lévka byla nalita na dvoře do necek 
a vyhladovělí zajatci se k nim zběsile 
vrhali. Při tom je Němci surově mláti-
li. Zajatci byli bosi, nikdo jim nesměl 
nic dát či jim nějak pomoci. Nejhů-
ře se zacházelo s Rusy, Francouzi  
a Angličané nebyli tak hlídáni,“ vzpo-
mněl Josef Janoušek z Hoškovic.

Otiskujeme unikátní fotografii 
průvodu zajatců, kterou tajně pořídil 
pan Jaroslav Stránský z Hoškovic. 
Jedná se o záběr z budovy pozdější 
Severky, kde bylo v roce 1945 pra-
coviště firmy Siemens&Halske, v níž 
byli mladí lidé tzv. totálně nasazeni, 
to znamená nuceni pracovat pro 
německý průmysl. Pan Stránský,  
v té době 19letý mladík, byl jedním 
z nich. Fotografování zajatců bylo 
samozřejmě zakázáno, pokud by byl 
odhalen, hrozil mu tvrdý trest.

Jana Dumková,
Muzeum města Mn. Hradiště

Pochod válečných zajatců kráčejících Jiráskovou ulicí v únoru 1945 z firmy 
Siemens&Halske. Foto: Jaroslav Stránský



Chcete inzerovat
v Kamelotu?

Máte zájem o umístění inzertního 
materiálu v městském zpravodaji  
a chcete tak oslovit všechny mnicho-
vohradišťské domácnosti? Obraťte 
se na Městské informační centrum 
Mnichovo Hradiště, které inzerci 
zasmluvňuje a podklady následně 
předává redakci (kontaktní osoba: 
Tomáš Hejdrych, tomas.hejdrych@
klubmh.cz, 326 772 464). Ceník 
inzerce naleznete na webu města  
v sekci Kamelot.

INZERCE
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4., 11., 18. A 25. ÚNORA, 11:00, VOLNOČASOVÉ CENTRUM
KONVERZACE S RODILOU MLUVČÍ
4. ÚNORA, 17:00, VOLNOČASOVÉ CENTRUM
DESKOHRANÍ PRO MALÉ DĚTI
6. ÚNORA, 15:00, VOLNOČASOVÉ CENTRUM
KUNDALINI JÓGA
7. ÚNORA, 10:00, VOLNOČASOVÉ CENTRUM
TAJEMSTVÍ PRODEJE NA SOCIÁLNÍCH SÍTÍCH
14. ÚNORA, 10:00, VOLNOČASOVÉ CENTRUM
MEZIGENERAČNÍ KOMUNIKACE
17. ÚNORA, 17:30, VOLNOČASOVÉ CENTRUM
MUZIKOTERAPIE
21. ÚNORA, 10:00, VOLNOČASOVÉ CENTRUM
SEZNÁMENÍ S PORODNICÍ V MB
28. ÚNORA, 10:00, VOLNOČASOVÉ CENTRUM
ACCESS BARS > WORKSHOP

...dokončení ze strany 2
Další dobrou zprávou je, že  

o zavedení systému door-to-door má 
zájem také město Stráž pod Ralskem 
(cca 3800 obyvatel), které se v roce 
2024 stalo členem DSO EKOD. Stráž 
pod Ralskem jsme již zařadili do dal-
šího projektu, na který byla podána 
žádost o dotaci z Operačního pro-
gramu životního prostředí v listopadu 
2024. Pokud bude žádost schválena, 
mohl by být tento nový způsob třídění 
odpadu ve Stráži pod Ralskem spuš-
těn již v polovině roku 2025.

Společné projekty směřují k udr-
žitelnější budoucnosti

DSO EKOD zároveň připravil 
další projekt s názvem „Předcházení 

vzniku odpadu v rámci Dobrovolného 
svazku obcí EKOD“, jehož cílem je 
snížení objemu plastového odpadu. 
Projekt zahrnuje pořízení znovupo-
užitelných plastových kelímků, kte-
ré budou využívány na kulturních  
a společenských akcích pořádaných 
obcemi, městy či místními spolky.  
V rámci tohoto projektu by bylo poří-
zeno přibližně 82 tisíc opakovaně po-
užitelných kelímků různých velikostí 
a čtyři myčky na kelímky, skladovací 
boxy, rošty na sušení a další vybave-
ní, včetně přepravních rudlů.

Na projekt s odhadovanými 
náklady 4,5 milionu Kč jsme podali 
žádost o dotaci z Operačního pro-
gramu životní prostředí, zapojily se 
do něj obce Bezděz, Doksy, Dubá, 

Chorušice, Nový Bor, Stráž pod Ral-
skem a Zákupy. Kromě kelímků bude 
jeho součástí také pořízení 432 ks 
nádob na zavedení nového systému 
door-to-door pro Stráž pod Ralskem  
a nákup dvou velkoobjemových kon-
tejnerů pro město Dubá.

Společné projekty nejen zlepšují 
životní prostředí, ale také podporují 
efektivní a hospodárné nakládání 
s odpady. Věříme, že i tento projekt 
přinese obcím konkrétní přínosy  
a inspiruje další obce ke spolupráci  
s DSO EKOD na cestě k ekologičtější 
budoucnosti. Více informací nalezne-
te na www.dsoekod.cz.

Eva Burešová, 
manažerka DSO EKOD

DSO EKOD pomáhá zavádět třídění odpadu od domu!

Pozvánka 
do Centra Náruč

Rozvíjení jazykových i sociálních 
kompetencí, vzájemní inspirování 
se, cvičení a relaxace nebo praktic-
ké rady, jak rozběhnout vlastní byz-
nys, to vše nabízí pestrý program 
Centra Náruč Mnichovo Hradiště  
v únoru. Jejím hlavním působištěm 
je Volnočasové centrum v Zámecké 
ulici, podrobnosti o akcích naleznete 
na webu www.naruc.cz nebo na FB 
Náruč Mnichovo Hradiště. (wes)

Pátrání po předcích
Zveme vás na přednášku Pátrání po 
předcích genealoga Jakuba Šípa, 
člena Mnichovohradišťského spol-
ku genealogů, který vás uvede do 
zajímavého a stále více oblíbeného 
oboru. Kdo by si nepřál znát svůj 
rodokmen, vědět více o svém pů-
vodu, o svých předcích? Pokud vás 
zajímá, jak na to, přijďte ve čtvrtek 
27. února 2025 v 17 hodin do Muzea 
Podbezdězí na zámku v Bělé pod 
Bezdězem. Vstupné: 50 Kč. Více 
na facebookové stránce www.face-
book.com/muzeumbela. (pc)

Svátky předjaří
Na prostranství před farou v Dolní 
Krupé se v letošním roce konají 
exteriérové výstavy zaměřené na 
křesťanské tradice a lidovou kul-
turu provázející liturgický rok. 
Současná výstava, která se koná 
do 4. března (do konce masopustu) 
nese název Svátky předjaří – doba 
předpostní. Prohlídku lze spojit  
s návštěvou kostela a mše děkana 
Pavla Macha, která se koná každou 
čtvrtou neděli v měsíci od dubna do 
října, stejně jako s návštěvou maleb-
ného vesnického hřbitova. (pc)


